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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, gràcies a tots per ser aquí, a la primera comissió
d’Assumptes Socials d’aquesta legislatura.

Proclamació de la vicepresidenta de la comissió.

Bé..., sí, hi ha proposta d’alteració de l’ordre del dia per a
l’elecció de vicepresidenta. Sé que el Partit Socialista tenia
interès a canviar la persona que està de vicepresident, sí? Molt
bé.

La persona que vosaltres heu elegit?

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Proposam Sílvia Cano.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Sílvia Cano. 

(Remor veus)

Sí. Si és assentiment ja pots... si vols passar... si la resta ho
veuen bé, idò sí, senyora pot passar per aquí, per favor.

Moltes gràcies.

(Remor de veus)

Molt bé. A part d'aquesta alteració de l'ordre del dia, hi ha
cap substitució de diputat que...?

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Sí, Sra. Presidenta, Ares Fernández substitueix Pilar Costa. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. 

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Patrícia Gómez, substituesc Irantzu Fernández.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, del Grup MÉS per Mallorca, Lluís Apesteguia
substitueix Marta Carrió.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, ja està idò.

(Remor de veus)

Compareixença de la consellera de Famílies i Afers
Socials, sol·licitada mitjançant l'escrit RGE núm. 2744/23,
presentat pel Govern de les Illes Balears, per informar
sobre les directrius generals de l'acció de govern en les
seves àrees de responsabilitat.

Sí, sí, directament... Com vostès saben la comissió d'avui
només té un punt a l'ordre del dia, que és la compareixença
voluntària de la consellera d'Assumptes Socials, Sra. Catalina
Cirer. 

Bé, ella ve acompanyada de les persones de la seva 
conselleria següents: del Sr. David Lozano i Ortíz, secretari
general de Família i Afers Socials; del Sr. Pep Falcó i Pérez,
director general d'Afers Socials; de la Sra. María Farnes
Saneiro i Buedo, directora general d'Infància, Joventut,
Famílies, Igualtat i Diversitat; del Sr. Pedro Codes i Pericas,
director general d'Atenció a la Dependència; de la Sra. Catalina
Albertí i Victori, directora general de Cooperació i Immigració;
de la Sra. Catalina Maria Salom i Niell, directora de l'Institut
Balear de la Dona; de la Sra. Francisca Viver i Salord, gerent
de la Fundació Institut Socioeducatiu S'Estel; de la Sra. Joana
Maria Jurado i García, cap de Gabinet; la Sra. Catalina Roig i
Company, cap de Premsa; del Sr. Jesús Torner i Martínez,
adjunt a la cap de Premsa; i de la Sra. Marina Miquel Fiscaletti
i Marquès, assessora tècnica.

Llavors, té la paraula la consellera Sra. Catalina Cirer.

Moltes gràcies.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, Sr. Vicepresident i Sra.
Vicepresidenta, lletrada de la comissió, senyores i senyors
diputats, molt bona tarda a tots i moltes gràcies per ser presents
en aquesta primera compareixença aquí voluntària, amb
l'objectiu de donar compte del que volem que siguin els eixos
de la nostra acció de govern en aquesta legislatura.

Les línies bàsiques d'actuació vénen marcades pel programa
electoral del Partit Popular amb què vàrem concórrer a les
eleccions del maig de 2023 i també pels acords de govern
subscrits entre PP i VOX per a aquesta legislatura. 

Voldria, abans de continuar amb la compareixença, agrair
a la Sra. Fina Santiago i al seu equip el traspàs que varen fer
possible amb amabilitat i col·laboració perquè nosaltres
poguéssim començar també la nostra tasca. 

Començaré per explicar-los la nova organització de la
conselleria, encara que la presidenta ha donat complit compte
de les persones que m’acompanyen, però -com vostès saben- he
de dir-los que ha canviat la denominació que passa a ser de
Famílies i Afers Socials, deixa, per tant, d'exercir les
competències d’esports i assumeix les competències d'igualtat,
diversitat i voluntariat que estaven a la Conselleria de
Presidència.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202302744
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Com molt bé es desprèn de la presentació que ha fet la
presidenta, aquesta conselleria es configura en quatre
direccions generals, com són la Direcció General d’Afers
Socials, la Direcció General d'Atenció a la Dependència, la
Direcció General d'Infància i Joventut, Famílies, Igualtat i
Diversitat, i la Direcció General de Cooperació i Immigració.

Són organismes també d'aquesta conselleria: l'IBDona,
l’IBJove, la Fundació Institut Socioeducatiu S'Estel, la
Fundació d'Atenció i Suport a la Dependència i de Promoció de
l'Autonomia Personal de les Illes Balears, el Consorci de
Recursos Sociosanitaris i Assistencials de les Illes Balears, i
l'Oficina Balear de la Infància i l'Adolescència.

Igualment, els han presentat els secretaris generals, cap de
gabinet, assessora tècnica i cap de premsa i adjunt que també
ens acompanyen.

Amb aquesta nova organització volem complir amb lleialtat
l'encomana que els ciutadans d'aquestes illes ens varen fer el
passat mes de maig. 

Aquests quatre anys farem feina per aconseguir que els
serveis socials siguin uns serveis socials centrats en la persona.
Volem estar al costat de les famílies, unitat bàsica de la nostra
societat, al costat de les dones, de les persones dependents o
amb diversitat funcional. Estarem també al costat de les
persones que vertaderament ho necessiten. 

Treballarem perquè totes les persones tenguin l'opció de
desenvolupar el seu projecte vital sense condicionants, ni
limitacions i en llibertat, i no defallirem en la protecció dels
col·lectius més vulnerables, tant siguin infants i adolescents
com persones majors, persones amb discapacitat o en situació
o risc d'exclusió, persones en situació de pobresa fora del seu
territori.

Treballarem per fer que els serveis socials siguin més àgils
i flexibles, que eliminin les barreres que dificulten el camí cap
a la consecució d'una vida digna per a moltes persones.
Treballarem de manera coordinada amb totes les institucions.
Intentarem fer desaparèixer les duplicitats que fan perdre temps
als ciutadans i ciutadanes, un temps en molts de casos que
resulta vital per al seu desenvolupament. 

Farem especial èmfasi en els infants i adolescents, perquè
ells són la llavor que ha de germinar a aquesta terra i el nostre
futur i, com a tals, els hem de cuidar i protegir com el nostre
tresor més preuat. 

Posarem en marxa tantes iniciatives com siguin necessàries
per prevenir qualsevol situació d'abús cap a ells i fomentarem
plans de corresponsabilitat i (...) positiva que contribueixin al
benestar emocional dels infants i joves, així com dels seus
progenitors.

Cap dona víctima de violència de gènere se sentirà tota sola,
perquè ni un sol dia d’aquesta legislatura deixarem de treballar
per acabar amb aquesta xacra. Ni elles ni els seus fills i filles
tornaran sentir-se desprotegits perquè per a nosaltres les dones
sí que són una prioritat, i així ho hem demostrat perquè amb
menys de dos mesos de govern hem convocat ja la Comissió

d'Igualtat, que feia més de dos anys que no es reunia, per tractar
el tema de les agressions sexuals tristament notícia tots aquests
mesos d'estiu, i perquè som coneixedors de la importància
d’estar prop de les dones ja hem començat el contacte i
reunions tècniques amb els diferents consells insulars de
Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, perquè el traspàs de
competències que es publicà i que es va dur a terme al 2018
sigui vertaderament efectiu, perquè saben vostès que les
accions diuen molt més... diuen tot allò que les paraules callen.
Nosaltres ens hem volgut posar ja mans a l'obra en aquestes
qüestions.

Ens ocuparem també dels majors i treballarem per la seva
autonomia amb projectes de promoció de l'autonomia personal
i per la cura del seu entorn, perquè volem que la
institucionalització sigui el darrer extrem, perquè els nostres
majors puguin seguir al seu entorn a la seva comunitat tant de
temps com sigui possible. Això ens fa fer més que enfortint la
xarxa comunitària i reforçant l'atenció domiciliari perquè hem
de construir residències, és ben cert, i també centres de dia,
però és hora també de ser ambiciosos i treballar i pensar nous
models que mereixen els nostres majors.

No ens oblidam dels professionals que els atenen.
Revisarem les ràtios de personal cuidador en les residències i
centres de dia, i vetllarem per les seves condicions laborals i de
desenvolupament professional. Per als majors que són atesos al
seu entorn volem assumir el compromís de no oblidar els
cuidadors ni les seves necessitats d'oci i respir. 

La salut mental serà un eix primordial en la nostra
conselleria, perquè les dades parlen per elles mateixes. 

Treballarem conjuntament amb la Conselleria de Salut que
-com saben vostès- ja va ser present... ja va ser la seva
intervenció o la seva compareixença, en aquests moments
consta... té una Direcció General de Salut Mental.

Treballarem també conjuntament amb els consells insulars,
amb tots els ajuntaments de les quatre illes i la resta
d'administracions implicades per fer de la salut mental un eix
transversal on estiguin plenament representats els drets de les
persones amb un diagnòstic de salut mental. 

I, una vegada que els he exposat les línies generals de feina
recollides en el nostre programa de govern, em permetran que
faci un repàs dels projectes principals per a aquesta legislatura,
i ho faré per àrees específiques.

Respecte de la Direcció General de Serveis Socials, som
molt conscients de les dificultats que passen moltes famílies.
Segons les darreres dades de l'enquesta de condicions de vida,
que elabora l'Institut Nacional d'Estadística, el risc de pobresa
o exclusió social a les Illes Balears se situa en el 21,5%, una
xifra gens menyspreable, perquè darrere les xifres hi ha
persones i nosaltres no volem donar-los l'esquena.

Així, per aclarir dubtes i desinformacions, m'agradaria
deixar clar, aquí i ara, que no es llevarà cap de les ajudes
autonòmiques recollides a la Llei 4/2023, de 27 de febrer, que
fan possible que les famílies d'aquesta comunitat puguin tenir
les seves necessitats bàsiques cobertes. Les gestionarem amb la
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màxima eficiència i transparència, per tal que aquestes
prestacions arribin a totes les persones que en poden ser
beneficiàries i sempre que sigui possible i en col·laboració amb
les distintes administracions, treballarem en un pla d'inserció
social i laboral per a les persones beneficiàries. 

És bàsic que la gestió de les prestacions es faci amb rigor,
amb eficàcia i eficiència, i que les ajudes arribin a qui ho
necessita i quan ho necessita. Pens que aquesta és la vertadera
justícia social.

Mantendrem les mesures que garanteixin el
subministrament elèctric a les famílies en situació de
vulnerabilitat o que no poden fer front a les factures, així com
línies d'ajuda per a altres subministraments. 

Farem feina en una atenció social que afavoreixi la cohesió
i la justícia social, sempre de la mà de les entitats i
organitzacions del tercer sector, a les quals hem d'agrair la
magnífica tasca que desenvolupen, perquè res de tot això no ho
aconseguirem tots sols. Confiam en la col·laboració
públicoprivada com a motor d'una vertadera transformació
social. Per tant, continuarem gestionant amb la màxima
eficiència el fons procedent de la recaptació del 0,7% de l’IRPF
a partir del finançament de projectes d'inclusió social i la
modernització d'espais i equipaments d'aquestes entitats.

Desenvoluparem convocatòries d'ajudes, com són les
subvencions, perquè surtin abans de la seva execució, de
manera que les entitats puguin planificar els seus projectes amb
antelació.

No m’oblidaré tampoc d'un dels pilars fonamentals de la
nostra societat, sobretot si parlam del tercer sector, com és el
voluntariat. Compta amb el nostre reconeixement com a motor
de l'acció solidària i fomentarem la seva promoció i
participació ciutadana. Potenciarem programes i plataformes i
en farem difusió perquè puguin desenvolupar la seva tasca amb
garanties i responsabilitat. 

Volem agilitar els tràmits per percebre una ajuda econòmica
i treballarem per implementar la finestreta única, així com
col·laborant amb la resta d'administracions, treballarem per a
la implantació de la (...) social. Vetllarem, sobretot, perquè les
ajudes arribin a les persones més necessitades. 

En un altre ordre de coses, dir-los que una de les principals
tasques de la Direcció General d'Atenció a la Dependència és
la gestió del sistema per a l'autonomia i atenció a la
dependència de les Illes Balears. Correspon a aquesta direcció
general reconèixer la situació de dependència, la declaració del
grau i nivell corresponent a cada interessat. Una vegada
formulat el Pla individual d'atenció, atorgar la prestació adient
d'acord amb la situació social, familiar, econòmica i de
dependència de cadascuna de les persones dependents, segons
es desprèn del Decret 83/2010, de 28 de juny. 

Hem de ser conscients que el sistema d'autonomia i atenció
a la dependència ha sofert un gran creixement i un gran canvi
aquests darrers anys. Per tant, necessitarem de noves mesures
i noves formes d'actuar per fer front a aquests canvis i a aquest
creixement.

Per fer front a les demandes de les persones valorades hi ha
la xarxa pública d'atenció a la dependència que presta una sèrie
de serveis: centres residencials, centres de dia, serveis d'ajuda
a domicili, promoció d'autonomia personal promoció
d'autonomia personal per a infants 6-11 anys -que els deixarem
un capítol a part quan parlem d’una altra qüestió que no fa
referència a la gent gran- i sessions de promoció de l'autonomia
per a persones majors.

S'ha de ressaltar que les dades més recents ens diuen sobre
les persones valorades que el 46% reben una prestació per a
cures a l'entorn familiar, el 28% reben els serveis de
teleassistència, el 8% reben els serveis de promoció de
l'autonomia, el 7% rep servei d'atenció residencial, el 4% rep
centre de dia i nit, i el 2% rep prestacions vinculades al servei.

En aquest àmbit seran i són accions prioritàries respecte de
les residències concloure els projectes de noves residències per
tal d'incrementar les places residencials que s’ofereixen a les
persones que estan en la llista d'espera. Promoure els centres
sociosanitaris amb una participació important del Servei de
Salut de les Illes Balears amb les residències, per tal de donar
atenció a les persones amb cronicitat i dificultats de salut.
Treballar per la qualitat i compliment de normativa i ràtios als
centres residencials mitjançant criteris d'acreditació a tots els
centres. Mantenir i ampliar convenis i concerts. Oferirem
ajudes a les residències per poder reconvertir places de
persones autònomes a persones amb dependència i realitzarem
contactes també amb residències privades que vulguin passar
la seva activitat a l'administració.

Pel que fa a centres de dia, mantenir i ampliar convenis,
mantenir la qualitat i compliment de la normativa i potenciar
les ajudes als ajuntaments per al transport dels usuaris als
centres, que a vegades és un impediment per a l'usuari poder
acudir a un centre si no disposa d'aquest transport que l’hi
pugui dur. Millorarem les prestacions econòmiques vinculades
al servei i per a cures a l'entorn. Augmentarem i millorarem el
servei de teleassistència, tant bàsica com avançada. 

El servei d'ajuda a domicili és la gran aposta si volem que
les persones majors es puguin mantenir el seu entorn. Per tant,
hem de fer una aposta per l'augment d'hores d’aquest servei
ampliant convenis amb ajuntaments, mancomunitats i consells.
També hem de potenciar la promoció de l'autonomia a la gent
gran i els serveis d'ajudes tècniques i suport tecnològic per a la
promoció de l'autonomia personal.

La Direcció General de Dependència té també una
incidència dins l'àmbit de la discapacitat. El reconeixement de
la discapacitat dóna dret a la consecució de serveis i beneficis
assistencials i econòmics de les persones amb discapacitat
física, psíquica o sensorial; d'aquí la seva vital importància.
Serà clau per fer front a la llista d'espera de valoració i impulsar
un pla de xoc. 

Potenciarem el conveni amb la UIB a través de la Fundació
Universitat i Empresa per a la implantació d'un curs d'expert
universitari en valoració del grau de la discapacitat i la
dependència. Potenciarem també l'atenció, a través de les
entitats del tercer sector, de la població amb problemàtica de
salut mental a través dels diferents programes i serveis
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implementats per aquestes entitats; i n’és molt important el
programa d'habitatge supervisat així com els centres
ocupacionals. 

No podem deixar de banda un servei bàsic imprescindible
com és el servei de curatel·la i suport a les persones adultes en
l'exercici de la seva capacitat jurídica. Duen a terme les
funcions designades judicialment en els casos que no hi hagi
familiars que puguin dur a terme aquesta funció. 

Voldria fer un punt i a part dins la discapacitat per parlar de
la responsabilitat en l'atenció primerenca. És un recurs social
fonamental per a l'atenció de les persones en els primers anys
de la seva vida, de 0 a 6 anys. Tal com estableix el Llibre Blanc
de l'Atenció Primerenca, s'entén aquesta com el conjunt
d'actuacions que es duen a terme a la primera etapa de la vida
de l'infant amb l'objectiu que la població infantil que presenta
trastorns en el desenvolupament o amb risc de patir-los per
causa orgànica, psicològica o social rebi tot el que, des d'un
punt de vista preventiu i assistencial, pugui potenciar la seva
capacitat de desenvolupament i benestar, i possibilitar, de la
manera més completa possible, la seva integració en el medi
familiar, escolar i social, així com la seva autonomia personal.

Valoram molt positivament la creació de l’SVAP, Servei de
Valoració i d’Atenció Primerenca, que es va produir el juny de
2022, que desvincula la valoració d'aquests infants de la resta
de les persones amb discapacitat que acudeixen a ser valorades.
Després de la seva valoració, i a través del Servei de
Desenvolupament Infantil i Atenció Primerenca, i amb
concertació amb les entitats socials, es presta l’atenció
terapèutica. I hem d'ampliar aquest concert perquè les
demandes són creixents cada dia.

No podem acabar de parlar d'atenció primerenca sense fer
referència a una aposta de futur com és consolidar i ampliar el
que els havia anomenat ja abans, el Servei de Promoció de
l'Autonomia Personal entre els 6 i els 11 anys, que s’ha posat
en marxa aquest any 2023. 

Abans, com deia, ja hem parlat d'un servei d'autonomia
personal per a la gent gran en valoració de dependència. Aquest
nou servei de promoció d'autonomia personal entre 6 i 11 anys
permet que els infants de 6 i 11 anys valorats de discapacitat i
també de dependència puguin continuar sent atesos. Encara que
fa poc que funciona, és un servei molt recent, ha estat molt ben
valorat per part dels professionals, les entitats i les famílies. Per
tant, ho veurem més endavant -possiblement en el moment de
la compareixença de pressuposts-, com es farà necessari
plantejar un augment d’aquest servei.

L'oci dels infants també és un dret, així com ho és la
necessitat de respir de les seves famílies, en especial en els
casos dels infants que precisen unes cures més exigents. És per
això que, tal com va anunciar la presidenta Marga Prohens, ja
fem feina en la possibilitat de concertar l’oci inclusiu i adaptat,
perquè aquest dret no sigui un luxe sinó una realitat a l'abast de
totes les famílies. 

Quant a la Direcció General d'Infància, Joventut, Famílies,
Igualtat i Diversitat, aquesta denominació tan llarga és
conseqüència d'allò que hem explicat al principi, que és assumir

a la nostra conselleria les competències d'igualtat, on
s’incorpora també l'IBDona i les polítiques LGTBI. És, per
tant, una direcció àmplia, però que té ben diferenciats cadascun
dels seus àmbits competencials d'actuació. 

Per una part, el Servei de Justícia Juvenil aplica el contingut
de les resolucions judicials o extrajudicials notificades a
l'entitat pública per a la seva immediata execució a través de
dues accions: mesures privatives de llibertat i les no privatives
de llibertat. Les primeres tenen compliment als centres Pinaret
i Quatre Pins. I el gran repte seria poder crear llars
terapèutiques per als internaments, que és un projecte ja ha
anunciat la passada legislatura, jo diria que la passada i la
passada i altres legislatures més enrere, però que encara no ha
vist la llum. Així també com continuar amb la reforma de les
llars pendents a Es Pinaret. Hi ha actualment tres llars per
reformar i una més per poder-hi ubicar la llar terapèutica.
També volem apostar per poder fer complir la mesura de centre
de dia a través de la reforma de l'antic Fusteret, ubicat a Palma. 

En aquest servei també s’executa i es gestiona el Programa
ALTER, com a estratègia de prevenció per als joves amb
comportament social inadaptat amb alt risc d'abandonament del
sistema educatiu i exclusió social, i els serveis de tractament
per a joves que han comès un delicte contra la llibertat sexual
per reduir la seva reincidència i evitar noves víctimes, com és
el Programa Atura’t. 

Molt important és també el Servei de Famílies, perquè per
a nosaltres les famílies són uns dels eixos més importants de la
societat. Potenciarem el servei de mediació familiar, el servei
de suport psicològic postemergència, el programa de violència
filioparental, que és un dels tipus de violència familiar que
creix de forma preocupant amb 33 casos aquests 2023, i el
programa d'assetjament escolar.

Hem de fer una menció especial al servei de punts de
trobada com un espai perquè es pugui complir el règim de
visites entre fils i progenitors en casos que les relacions són
conflictives o de desenvolupament difícil. Un objectiu seria fer
un estudi per millorar l'espai on s'ubica el punt de trobada
actual. Per tant, de fer possible un millor compliment del règim
de visita tant per a les famílies com per als menors. 

Pel que fa al programa de competències parentals, el
plantejament seria potenciar a tots els pobles de les Illes
Balears aquests tallers i ampliar l'abast dels diferents programes
per a totes les famílies a models de parentalitat positiva i
models de preservació familiar.

És important destacar la tasca que es desenvolupa a la unitat
de tractament d'abús sexual infantojuvenil o la intervenció a
aquestes situacions. Donarem prioritat a aquest servei ja que
consideram que una situació tan greu, traumàtica i determinant
en la vida d'un jove s'ha de tractar amb absoluta celeritat, que
ara mateix no es compleix. 

És també molt rellevant des del meu punt de vista, i jo hi
tenc una especial... no predilecció, però sí que ho veig com una
esperança de futur per a molts de joves, la Xarxa
d'Emancipació creada per donar suport al procés integrat de les
persones joves de 18 a 25 anys residents a la comunitat
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autònoma de les Illes Balears sense suport familiar o en risc
d'exclusió social, que han estat objecte d'una mesura de
protecció o d'una mesura de justícia juvenil i que han d'assolir
un procés d'autonomia personal.

Dins la Xarxa d'Emancipació els joves compten amb la
renda d'emancipació, un servei d’habitatge -si bé hem de dir
que manca un pis d'emancipació per a persones amb problemes
conductuals que haurem de mirar de solucionar-, un servei
d'acompanyament -que seria bo per ventura plantejar-nos que
no començàs als 18 anys sinó als 16 o 17, perquè els joves
tenguessin ja un referent abans d'arribar a aquest punt dels 18
anys-, i també l'ajut de 100 euros als joves pendents de rebre
l'ingrés mínim vital, que pensam que també -si ens ho permeten
les disponibilitats pressupostàries- hauríem de plantejar-nos un
increment, encara que sigui petit, d'aquest import.

Per acabar, al servei de Famílies continuarem amb el serveis
de seguiment dels programes de desplaçament temporal de
menors estrangers i, sobretot, l'ajut per a menors víctimes de
violència masclista o conjugal.

Al servei de Joventut continuam les diverses convocatòries
de subvencions per a instal·lacions juvenils per a corporacions
locals, per activitats d'educació en temps lliure, per afavorir la
conciliació laboral, entre d'altres. 

Hem de destacar també la feina de l'IBJove. Aquesta
legislatura el nostre principal objectiu és mantenir, millorar i
ampliar el servei que ja prestam, com és ara el carnet jove  i els
distints certàmens d’Art Jove, pensant també en la creació
d’algun de nou que sigui innovador i que no existeixi a
l’actualitat. La nostra prioritat serà millorar les instal·lacions
deficients que ens hem trobat, com és el cas d'acabar les obres
-aquest seria un gran repte- de l'alberg de La Victòria, així com
reformar, modificar i millorar el seu campament que ja du
molts d'anys de retard, a vegades no només imputable als
responsables polítics sinó a diferents conjuntures amb les
empreses adjudicatàries de les obres i problemàtiques diverses
que s'han suscitat, però que hem de procurar, ara que tenim la
responsabilitat de gestió i estam en els primers mesos, posar fil
a l'agulla perquè pugui ser una realitat l’acabament de les obres
d'aquest alberg, referència a la nostra illa de Mallorca.

En el marc de la diversitat, també competència d'aquesta
conselleria, posarem en marxa programes transversals
d'educació i equitat i desenvoluparem eines contra la
discriminació per diversitat sexual i de gènere, amb propostes
que promoguin la igualtat social del col·lectiu LGTBI, i
dispensant les mesures precises a les víctimes d’odi. Posarem
els nostres esforços en la lluita contra la LGTBIfòbia i, tal com
estableix el II Pla estratègic de polítiques públiques LGTBI -és
el pla 2022-2024-, ens tocaria ara, el 2023, dur a terme
l'avaluació d'aquest. Ho hauríem de fer abans que acabàs l’any
si fos possible.

Com els he dit al principi de la meva intervenció, les dones
són una prioritat per a nosaltres, i ho hem demostrat amb fets.
En aquesta legislatura donarem el paper que li pertoca a
l'IBDona, que és l'òrgan impulsor de les polítiques d'igualtat del
Govern. L'IBDona ha de ser el referent de les polítiques de
dona en aquesta comunitat i ha de fer valer el seu paper

coordinador i impulsor d'aquestes polítiques. L'IBDona és una
eina essencial per a nosaltres i per a aquesta comunitat i, com
a tal, serà central en el desenvolupament de totes les polítiques. 

Establirem diversos marc d'actuació, que els anomenaré a
continuació. 

En l'àmbit de la formació en matèria de violència masclista
desenvoluparem formació per a professionals; des de 2016
s'han desenvolupat 28 edicions, però ha arribat el moment
d'actualitzar els continguts que s'imparteixen, això és una
demanda dels mateixos professionals. Participació en la
formació de l'EBAP, a través del Pla d'igualtat o fer
informacions a policies a través del mòdul de violències.
Formació en l'eina ESIA, referent a l'explotació sexual infantil
i adolescent. Jornades dirigides a la ciutadania en el marc del
25N i del 8M. Ja en aquests moments, estam començant en la
planificació de tota l'activitat al voltant dels 25N. A més,
col·laboram amb la UIB, amb la càtedra d'estudis de violència
de gènere, i amb la Universitat d'estiu d'estudis de gènere, així
de com diversos postgraus i especialistes.

Pel que fa a la integració de les polítiques de gènere, tenim
els servei de queixes sobre la imatge pública de la dona, un
servei obert i permanent en el qual es pot denunciar qualsevol
ús inapropiat de la imatge de les dones, de fet, com a exemple
direm que aquest estiu, vàrem tenir denúncies i vàrem prendre
les accions oportunes, en aquest cas, vull dir que no està per
estar, sinó que té la seva utilitat i així el fem funcionar. A més,
impulsarem línies d’assessorament per a les federacions
esportives per evitar els comportaments sexistes a l'entorn
esportiu. La web de l'Observatori per a la igualtat està
contínuament actualitzant i s'impulsaran estudis pertinents.
Continuarem elaborant els preceptius informes d'impacte de
gènere per tota la legislació i normativa que s'hagi de tramitar
en aquesta comunitat.

L'atenció, prevenció i detecció a les víctimes de les
violències masclistes, per descomptat, requereix la màxima de
les dedicacions. Per tant, reforçarem el servei de telèfon 24
hores i l’acompanyament presencial, i treballarem amb les
alternatives habitacionals per a la recuperació social de dones
víctimes de violència de gènere.

Nosaltres, sí constituirem els centres de crisis en les
condicions òptimes, en col·laboració amb el consell insulars, i
continuarem també amb el foment de l'ocupació de les dones a
través del SOIB Dona, així com amb les cambres de comerç,
amb els programes d'accés a l'ocupació per a dones víctimes de
violència de gènere. 

En relació amb l'àrea de cooperació, ve de la mà
d'immigració, i hi hem passat les actuacions en aqueixa matèria
que es duien a terme des de la Direcció General de Serveis
Socials, si bé n'hi incorporarem algunes que considerem que
siguin necessàries incorporar. En aquesta àrea l'objectiu és clar:
lluitar contra la pobresa en totes les seves manifestacions,
reduir les desigualtats, promoure la justícia global i avançar cap
a la realització efectiva dels drets humans.

Mantendrem la cooperació amb els països del sud, de forma
preferent amb la ribera sud mediterrània, els Sahel africà i els
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països d'Amèrica Llatina amb tradició de cooperació de les
Illes. Tot això es durà a terme a través de convocatòries de
subvencions, programes de cooperació directes de la direcció
general, i cooperació tècnica; i es durà a terme també acció
humanitària i d'emergència, com ara s'haurà de plantejar, en el
cas del Marroc.

La finalitat és protegir la vida, els drets i la dignitat de les
persones, garantint-ne la subsistència, recuperar els serveis
bàsics, atendre la població vulnerable desplaçada o refugiada
i rehabilitar infraestructures bàsiques de la comunitat; es farà a
través de convocatòria de subvencions a ONG i programes de
cooperació directa, com ara el suport als refugiats del Poble
Sahrauí. 

Volem fer una aposta clara per l'educació, per la
transformació social, que vol ser l'estratègia per impulsar valors
de la solidaritat, la tolerància, l'equitat i la justícia, a la nostra
comunitat; s'ha de dur a terme dins l'àmbit educatiu, que creim
que és molt important la incidència dins aquest àmbit i a través
de subvencions a ONG o amb programes directes i campanyes
pròpies de la direcció general; continuarem amb les aportacions
a entitats de les Illes que fan feina en cooperació, com ara són
els Fons de Solidaritat de les distintes illes, i apostam també per
la formació interna i també dirigida a les ONG.

Pel que fa a planificació i estratègia, hem de desenvolupar
el decret de creació del Consell de Cooperació, decret de la
Comissió de coordinació, el Pla estratègic de cooperació de les
Illes, i el Pla anual de cooperació.

Quant a immigració, mantendrem les OFIM -oficines
d'informació i atenció als immigrants- de Mallorca, Menorca i
Eivissa, per tal de continuar la feina d'assessorament al
col·lectiu immigrant, per evitar situacions d'exclusió social.
Continuarem amb el suport als refugiats ucraïnesos i d’altres
nacionalitats, així com l'atenció als menors no acompanyats; i
apostarem per la inserció social de les persones immigrants a
través d’itineraris formatius adreçats a col·lectius més
vulnerables per poder sortir de la situació de desprotecció, com
ara la prostitució o l’explotació laboral, amb accions
coordinades amb entitats socials entre les que es troben
Patronat Obrer, Metges del Món, Oblates o Creu Roja.

Fins aquí, seria el repàs a les actuacions de les quatre
direccions generals; quedaria fer una menció però, per no
allargar-me més, del Pla d'equipaments, si llavors tenen interès
per saber com està el Pla d'equipaments, que està en
funcionament, que són equipaments a diferents municipis, tant
de Mallorca, Menorca com d'Eivissa; i recordar que també hi
ha un Pla 10 de convocatòria d'inversions per al tercer sector,
de discapacitat i salut mental, que són projectes per finançar en
deu anualitats.

I quant a legislació, pensam que hem d'anar revisant la
legislació actual per tal d'adaptar-la a les noves necessitats que
calguin. Les legislatures passades -ho hem de reconèixer- han
estat legislatures allà on hi ha hagut un desplegament normatiu
molt, molt important, i nosaltres pensam que hem de fer una
revisió de les normatives que siguin necessàries, que creguem
necessàries, però els anunciaré que sí que creim important
revisar la Llei 8/2018, de suport a les famílies, incloure

l’impacte de família a totes les lleis, i revisar i actualitzar la
Llei 4/2009, d’11 de juny, de serveis socials de les Illes
Balears, que és la llei bàsica de prestació de serveis socials, i
seria important fer-li una revisió al llarg d’aquesta legislatura
i també si creim, després de l'estudi, sotmetre a aquest
parlament, la seva actualització, perquè és la llei marc i
referent. 

Res més per la meva part, qued a la disposició de vostès,
senyores i senyors diputats, moltíssimes gràcies per la seva
atenció, tot i que són unes hores ben intempestives per escoltar
una exposició del tema que sigui, però crec que serveis socials
bé s’ho paga que hi dediquem el temps que faci falta.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltíssimes gràcies, Sra. Consellera. Ara, seguint amb el
format de la comissió, intervendran els portaveus dels partits de
l'oposició, començant del partit amb més representació -que és
el Partit Socialista-, i anam per ordre, si us va bé.

Moltes gràcies.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Només són una cosa, Sra. Presidenta, si em permet. Quant
a les respostes que hagi de fer als grups, demanaria si podria
ser amb resposta global, una vegada s'hagin fet totes les
intervencions, fer una resposta, no global, només dient una cosa
i només contestant una cosa, sinó una vegada que hagin fet
totes les intervencions, intentar respondre de forma global a
totes les intervencions que hagin fet. 

SR. LAMIN I ABEIDI:

Moltes gràcies, presidenta. Senyors diputats, senyores
diputades. Bones tardes, Sra. Consellera, moltes gràcies a vostè
i a l'equip que l'acompanya per haver vengut avui a
comparèixer i per l'explicació que ens ha donat.

L'he escoltada bastant atentament i, vagi per endavant, que
el compromís del Partit Socialista, com no pot ser d'altra
manera, és fer una oposició constructiva que sumi i que ajudi
a millorar la vida de la gent d'aquesta terra, sempre d'acord amb
els nostres valors. Dit això, Sra. Consellera, trob a faltar una
anàlisi molt més acurada de la realitat d'aquesta terra, que, de
ben segur, serà la que determinarà les polítiques a
desenvolupar; qüestions que avui li intentaré anar dibuixant per
tal de contribuir amb la nostra visió.

Nosaltres, com a grup parlamentari, vàrem fer una proposta
a la Sra. Prohens; una proposta en la línia de reactivar l'escut
social, perquè som plenament conscients que estam en el
moment que estam, a punt d'acabar la temporada, i que és
important donar continuïtat al paquet de l’anterior govern
progressista, amb deu mesures que volen posar de manifest la
necessitat de seguir impulsant polítiques de suport a la classe
treballadora.
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Respecte d'aquestes mesures, que segurament vostè ja
coneix, ens agradaria saber: quines, com i quan pensen
impulsar-les. Ens podria concretar el seu posicionament?

Aquest compromís públic del govern progressista amb
l'estat del benestar es va dur a les institucions de les Illes
Balears o ens va dur a replantejar-nos les polítiques pioneres
que després han seguit altres institucions i territoris com és la
renda... -que em disculparà, Sra. Consellera, però no n'hem
sentit parlar-, la renda social garantida que ha suposat un nou
dret, perquè llavors ningú que no tengui recursos pugui quedar
enrere en els pitjors dels moments, quan més ho necessiten; un
mecanisme que ha suposat el mirall on s'han mirat altres... o on
s'han fixat millor altres administracions com, per exemple, per
establir l'ingrés mínim vital el Govern d'Espanya, i que ha estat
clau des de llavors, des de 2016, per millorar la cohesió social
i reduir la desigualtat. També ha estat fonamental per garantir
el benestar durant la pandèmia durant la crisi derivada de la
guerra d'Ucraïna, moments en els quals aquesta renda s'ha
ampliat cada vegada més a més categoria de beneficiaris, s'ha
ampliat la quantia i s’ha complert així l'objectiu de donar
resposta a les persones que més ho necessiten i en el moment
de major vulnerabilitat. 

Per això ens agradaria saber si la mantendran, si
mantendran l'actual pressupost destinat a la RESOGA, si tenen
previst fer canvis en aquesta ajuda i, sobretot, ens agradaria
saber com impactarà al conjunt de les polítiques socials que
afecten la seva conselleria les retallades de prop de 500 milions
d'euros provinents de l'impost de successions i donacions.
Quants d’aquests milions es retallaran dels pressuposts de la
Conselleria de Famílies i Serveis Socials?

Per altra banda, i coincidim en això, una de les grans
apostes del govern socialista sempre ha estat la posada en valor
del tercer sector social. S'ha dut a terme la concertació social,
que celebram que s'hagin mantengut les polítiques que venia
desenvolupant el govern progressista liderat per Francina
Armengol, calcades totes elles. I per això..., el que es va fer
amb aquesta concertació és donar estabilitat a les entitats, que
no tenim cap dubte ni un que són primordials i que fan
d'aquesta societat una societat molt més cohesionada i molt més
justa i igualitària. 

Per això ens agradaria saber quina opinió li mereix el pacte
PP-VOX, on no es parla de tercer sector. Vostè ara en parla,
però a l’acord no en parlen, ni de concertació ... Per tant, ens
hem de quedar amb el programa del PP, amb el programa de
VOX o amb el pacte de VOX, millor dit? Es compromet vostè
a mantenir la concertació amb el conjunt del tercer sector?
Assumeix vostè com a seu el punt 51 de l’acord PP-VOX, on
diu que promourà la concurrència competitiva per tal de
garantir la transparència i la lliure competència? Creu vostè que
no hi ha transparència i lliure concurrència en la concertació i
en la concessió de subvencions a entitats socials? Creu que la
concertació i subvencions a entitats concedides al tercer sector
responen a raons ideològiques, tal i com recull el pacte?

Pel que fa a l'atenció a la dependència s'ha dut a terme, i a
la vista està, un augment de ràtios de totes les residències de les
Illes Balears i hem passat a ser capdavanters a tot l'Estat, i un
impuls per primera vegada i per fer justícia als treballadors que

més ho necessiten el conveni per millorar les condicions
salarials de les treballadores i treballadors de les residències i
centres de dia privats. Es compromet vostè aquí a seguir
impulsant la Llei de dependència en el mateix nivell en què ho
ha fet el govern de progrés? Pensen mantenir o modificar
l'actual Pla d'infraestructures de residències?, perquè vostè ha
fet una lectura, però molt ràpida, supòs que ara tendrem ocasió
i esperam que ens doni una mica més de detall, i es compromet
a seguir apostant per la concertació?, ho ha dit de manera molt
ràpida, i si té previst reduir també... ens agradaria saber els
pressuposts del SAD. I si es compromet a mantenir,
evidentment, aquestes millores salarials dels treballadors i
treballadores dels centres privats que va impulsar el govern de
Francina Armengol.

Respecte de les polítiques de benestar emocional i salut
mental, ens alegram que mantenguin un calc dels programes
que va posar en marxa, de l'estructura social que va posar en
marxa el govern progressista per donar precisament sortida a
les necessitats de les persones amb diagnòstic de salut mental.
Per tant, celebram que ho mantenguin.

Davant d’una realitat on tot Espanya, els joves tutelats per
les administracions, en el cas de les Illes Balears pels consells,
en complir els 18 anys deixen d'estar tutelats per l'administració
i, per tant, passen a la xarxa comunitària. Ens agradaria saber...,
vostè ha dit que mantendrà el servei, i entenem, per tant, vostè
es compromet aquí a mantenir aquest servei i la renda? Vostè
ha dit que si pot ser i si les disposicions pressupostàries ho
permeten, es comprometen a incrementar l’import, a mantenir
l’import i a incrementar-lo o no? 

Pel que fa a joventut, la veritat és que també és una àrea que
pràcticament s'ha esborrat del pacte PP-VOX. No en parlen.
Vostè aquí ha fet una lectura del que faran, però s'ha oblidat
d’un ens fonamental: el Consell de la Joventut. Què faran amb
el Consell de la Joventut? El mantendran? Mantendran el seu
finançament o el tornaran a tancar i deixar sense recursos?,
perquè això és la història recent de la nostra comunitat, amb el
PP governant.... i, és clar, i amb aquest expedient i amb aquests
socis que sempre han demanat el seu tancament, supòs que
també ho deuen considerar com a un “xiringuito”. Per tant, ens
preocupa i ens agradaria que ens pogués donar més informació.

Quant als serveis socials municipals, és una altra de les
necessitats a millorar constantment i on s’ha fet un increment
en el seu finançament, més que mai, no?, i això ha suposat i
suposarà una ampliació els propers anys de ràtios de diferents
perfils professionals. 
El que sí ens agradaria saber és si mantendrà el pressupost
destinat al finançament dels serveis socials comunitaris, té
previst reduir-lo?

Quant a drets humans, migracions i cooperació, a l'acord
amb VOX no hi ha cap referència. Avui vostè hi ha fet
referència, però no n'hi ha cap, i ens hem de regir també pel
pacte que heu firmat, no hi ha cap referència ni una a
cooperació. Per això, hem d’intuir que una cosa és el que diuen
amb els seus socis i una altra cosa és el que diuen quan vénen
aquí a comissió, i haurem de veure si ho compleixen. Per tant,
ens agradaria saber si mantendran el pressupost, si mantendran
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la fita i donar compliment a la Llei de la cooperació, per tal
d'arribar també a la fita del 7% al 2023.

I quant a les polítiques d'acollida i d'acompanyament a la
població immigrant, ens agradaria saber quina opinió li mereix
l’acord PP-VOX, on lliga immigració i...

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda un minut, Sr. Lamin.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

... seguretat.

Després, quant a polítiques d'igualtat i diversitat que, sense
cap dubte ni un, ja no parlem de l’acord, són les grans
oblidades..., no les grans oblidades, les grans atacades..., bé,
ens agradaria saber, com no pot ser d'altra manera, si vostè està
d'acord amb el primer decret d'organització, on es vinculava
diversitat amb dependència i discapacitat. Si considera vostè
que l’IBDona és un “xiringuito”, com el defineixen els seus
socis. Si es compromet aquí a mantenir el mateix pressupost
per a l'IBDona.

Vostè ha dit que donarà continuïtat a la posada en marxa
dels centres de crisi -o així ho hem entès- a Mallorca, i ho farà,
per tant, extensiu a totes les illes o només a Mallorca?

Quina opinió li mereix..., i si està d'acord que la violència
masclista, que vostè mateixa avui ha reconegut aquí, cosa que
en el pacte es fulmina...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Lamin, ja, deu minuts, ja han passat. 

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

D’acord. Bé, vaig acabant -perdoni- i si assimilen també
violència de gènere amb violència intrafamiliar, i quines
mesures desenvoluparà el seu departament quant a diversitat;
si es compromet a donar continuïtat al servei d'atenció integral;
si se seguiran impulsant el Consell LGTBI i...

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Lamin. Sr. Buades, té la paraula.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Moltes gràcies, presidenta. Bé, bon dia, no li donaré
l'enhorabona perquè, com que ja li he donat l'enhorabona en
privat i dimarts passat... no sigui cosa que s’ho cregui, no?,
però, bé, enhorabona, m’ha agradat molt el seu discurs, jo crec
que ha estat bastant coherent i en els línies que havíem marcat.

També vull donar la benvinguda a tots els directors, gerents
i altres en aquesta sede parlamentaria. 

Bé, ja hem escoltat el meu precedent que..., en fi, jo..., per
fer un pacte, jo puc cridar Abascal i puc dir que farem 100 o
1.200 acords però el normal és fer un pacte amb les coses més
importants. I així ho hem fet, hem fet 110 punts. Dels 110 punts
els més importants són el de política social i familiar, que és el
que té més pes amb divuit mesures, i estic convençut que el
durem a terme. 

L'altre dia vaig ser a la inauguració de la UIB i el rector
demanant doblers al Govern va dir que... ho va dir, perquè cada
euro que posa el Govern a la UIB, la UIB torna 5 euros a la
societat, amb titulacions, amb gent preparada, etc. Jo em
demanaria, i per cada euro que s'inverteixi en política social i
en família, quants d’euros es tornen a la societat? Perquè jo
crec que és incalculable, perquè quan la família falla, i més si
ho fa de franc, ho fa per amor, l’administració ha de posar
doblers. L'eficàcia que pot arribar a tenir la família en
l'educació, en la cohesió social, l'administració, per molt que
vulgui, no hi arriba. I això és un fet. Per exemple, a justícia
social en Es Pinaret, que he tengut el privilegi de ser-ne el
gerent i que ho viscut de primera mà, sobretot fent el camí de
Santiago amb ells, que em varen dir que t’ho passaràs molt bé,
però que és preciós perquè tens 100 quilòmetres per parlar amb
un o amb una d’ells i al final dels cinc dies del camino de
Santiago un s’adona que el problema no és de la societat, el
problema és de la família, de la desestructuració de les famílies
que hi ha.

Jo em vull centrar no en els “xiringuitos”, perquè
efectivament no tancam IB3, no tancam IBDona, etc., però els
“xiringuitos” no serien les institucions sinó el que es fa a les
institucions, que és molt diferent, molt diferent. 

Tenim divuit acords, però abans d'entrar en els acords
m’agradaria ..., dos dies abans de la nostra presa de possessió
com a diputats, la Xarxa europea contra la pobresa va
manifestar que hi havia 199.440 persones en risc de pobresa i/o
exclusió social; 98.839 persones en risc de pobresa extrema.
Bé, són dades que va publicar un mitjà d’aquí, de Palma. Són
dades molt preocupants. 

A la RESOGA, segons la memòria que ens ha deixat el
pacte anterior, hi ha 3.513 famílies i pensions no contributives
n’hi ha 7.380. Però el que més em preocupa és la feminització
de la pobresa, que al pacte anterior pel que es veu no li
importava molt, però la gran quantitat de pobresa és a les
dones.

També em preocupa molt, perquè, a més, dos mesos abans
de jurar com a diputat, som funcionari, vaig estar a la Direcció
General de Dependència i vaig estar recollint totes les
valoracions o les instàncies per demanar. Setmanalment hi ha
una entrada de 319 valoracions de dependència i 118
sol·licituds setmanals de discapacitat. Pensem que la
discapacitat, a més, l’han valorar tres metges, i què vaig
trobar?, vaig trobar que quan vaig entrar el mes de març érem
trenta fent feina, me’n vaig anar dia no sé què de juny, i només
érem quinze; i entraven les mateixes sol·licituds. A més, hi
havia una gran dificultat de metges que es veu que el pacte
anterior no va posar-hi cap solució. Per a una valoració de
discapacitat necessites tres metges; doncs, un de baixa, l’altre
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que no hi és, l’altre que no ho cobreix... Per tant, tampoc
l’herència que vostè rep, Sra. Consellera, no és molt alegra.

Aniré cap a... -uf!, cinc minuts, ja- Bé, aniré sobre els
acords, que és el que m’interessa. Dels divuit jo els he ajuntat
en vuit, i seré ràpid. 

El primer de tot, perspectiva de família. La perspectiva de
família són totes aquelles polítiques que ajuden la família a ser
i a fer el que ha de fer. No és substituir a la família, que és la
gran errada de l’esquerra, voler substituir. O sigui, no tenir en
compte l’eix fonamental de la subsidiarietat, que és que
l’administració ha d’ajudar la família; no ha de suplir la família.
Per tant, aquestes polítiques de família s’han de basar en la
lliure elecció, el realisme, la universalitat i no només han de ser
assistencial. Els doblers que les famílies donen, i per tant tenim
el pressupost de comunitat autònoma, que són agafats dels
estalvis i dels imposts que nosaltres posam a les famílies, s’han
d’invertir a totes les famílies. Primer, per suposat, a la que es
troba en exclusió social, però també a totes, a totes.

En aquest punt de perspectiva de família, que és el número
73, posa a l’informe d’impacte familiar que aquest dimarts que
ve al Ple el duré com a PNL, que esper que el PP ens doni
suport, com no podia ser d’una altra manera, i al final veurem
com als pressuposts generals de la comunitat autònoma hi haurà
un informe de impacto familiar. Al que ha negat durant cinc
anys l’esquerra, que és donar raons a la família de com gastam
els doblers. Si jo don 5 euros al meu fill, el mínim és que em
digui en què ho ha gastat. Bé, tots els doblers que hi ha en els
pressuposts crec que la família ha de saber a qui afecten.
Doncs, el pacte de l’esquerra s’ha negat contínuament.
Nosaltres hem presentat una PNL, hem preparat una proposició
no de llei i s’hi han negat, encara que la Llei de família ho digui
molt clar a l’article 34.1.

Després hi ha un altre apartat que m’interessa molt, que és
la Llei integral de protecció de la família i la Llei d’infància.
Efectivament, en el pacte posa “foment de la natalitat”. L'altre
dia va sortir -a mi m’agrada molt anar a l’INE- 4,49% menys de
naixements aquí a Mallorca. L’INE també ens diu que la
piràmide poblacional de l'any 2050 fa por. Per tant, consellera,
un bon polític no és el que fa per a quatre anys, és el que fa
d'estratègia. Per tant, cal prevenir que d'aquí 30 o 40 hi haurà
una quantitat de persones majors a les quals haurem de donar
solució. També en aquesta Llei integral de família hi ha molt
més.

 La Llei d'infància, avui l'he impresa, 262 articles, con
sanciones incluidas, i l’haurem de revisar. Jo, quan estava a la
societat civil, vaig presentar 24 esmenes, però sobretot ...
medida de protección ante el adoctrinamiento y la
manipulación. Bé, aquí podem parlar bastant, però figura a
l’acord. 

Serveis socials, agilitar i flexibilitzar els serveis socials,
garantir que es derivi de la (...)  més necessitada i després una
idea que és als acords, que em pareix molt bona idea, perquè jo
veia les cues que hi havia a la Conselleria de Dependència quan
vaig feina allà, que és la finestreta única de política social. Això
una gran fita.

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut, Sr. Buades.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Un minut. Conciliació familiar, deduccions -que això jo
entenc que serà sotmès al conseller d'Hisenda, desenvolupar la
Llei de dret a la garantia de persones en el procés de morir,
demanarem a Madrid la responsabilitat del “sí és sí”, encara no
he vist cap manifestació per la baixada de la pena a un de la
manada, encara no he vist les manifestacions aquí fora, davant
del Parlament..., no, igual que les menors tutelades i abusades
sexualment, que durem una auditoria perquè així ho hem pactat. 

I violència? Clar, si és la xacra més gran que hi ha. Sí,
senyor. No és terrorisme, no és terrorisme, com vostès em
presentaren una PNL: “l’únic terrorisme que hi ha ara és la
violència masclista”. No, perdoni, no és el darrer. Hi ha algú
que diu això, però pacta amb Bildu. O sigui que... per suposat,
per suposat, i a més tenc dona, tenc mare, tenc filla, tenc quatre
filles i tenc germana. Doncs clar que estic en contra de la
violència...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Buades...

EL SR. BUADES I RUL·LÁN.

... contra les dones...

LA SRA. PRESIDENTA:

... ja ha passat el seu temps.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Bé, vaig acabant. En definitiva, moltíssimes gràcies, Sra.
Consellera. Estic segur que d'aquí a quatre anys ens tornarem
veure i veurem com els 18 punts estan complerts, donarem
cobertura a les persones que vostè ha dit, a les famílies i,
sobretot, a les que més ho necessiten.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Buades. Té la paraula el Sr. Apesteguia
de MÉS per Mallorca.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Consellera,
benvinguda, i benvingut el seu equip, que estic segur que és un
equip de gent preparada com el de totes les conselleries, si bé
és ver que he de manifestar la satisfacció de veure que la paritat
sí que es compleix, com no pot ser menys a la conselleria que
és titular de les competències en igualtat. He de dir que avui
hem tengut la compareixença del conseller de Turisme, Cultura
i Esports i la imatge no era la mateixa. 
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Per tant, crec que, com a competents, estic segur que pot fer
un cop d'atenció al seu company perquè li queden alguns
càrrecs per nomenar i estic segur que en els àmbits de turisme,
cultura i esports hi ha dones àmpliament preparades per
assumir les responsabilitats.

Dit això, vostè sap que la seva àrea és una àrea molt
sensible per al meu partit, atès que dels darrers setze anys,
dotze hem assumit les responsabilitats en afers socials i fent un
repàs primer ... precisament per fixar quines creim que han de
ser les línies principals, aquelles en què nosaltres hem fixat les
prioritats, com són la lluita contra la pobresa, amb una
important aportació, jo crec que avantguardista i, a més, una
aportació que ha estat copiada per molts d’altres territoris com
va ser la RESOGA; la feina a l’àmbit de la dependència, on els
usuaris, depenent del servei, en algun cas s'han duplicat i en
alguns casos s'han multiplicat fins a 200, la qual cosa no vol dir
que hi hagi més persones amb aquest perfil, sinó que s’ha
aconseguit donar-hi cobertura. El mateix en infraestructures, la
creació de nous serveis per a nous col·lectius, com pot ser la
salut mental, els joves extutelats o la reinserció social dels
pacients amb addiccions que ja estan en fase de deshabituació.
I d'una forma també molt important la feina feta amb la
concertació, que crec que és una línia que, pel que he sentit,
vull pensar que seguirà la conselleria. 

Començaré amb les preguntes. Jo m'imagín que en aquesta
intervenció no em donarà temps a fer-les totes, augmentaré la
velocitat de la meva veu fins al màxim possible perquè en tenc
un bon grapat, si no, al següent torn les acabaré de fer.

Li volia demanar si continuarà amb el Pla estratègic de
serveis socials 2022-2026 i amb els plans sectorials que se’n
deriven, i, si els modifica, en quin sentit té pensat fer-ho.

També, si aplicarà el Decret 29/2023, del mapa de serveis
socials, si mantendrà el finançament per a la finalització del pla
d'equipaments relacionats amb la dependència; si quan s'acabin
de construir les residències seran de gestió privada o
convocaran concursos per a la seva gestió pública; en funció de
les llistes d'espera hauria d'incorporar quatre nous equipaments
anuals, quina és la seva previsió respecte d’això i quina serà la
seva col·laboració amb els ajuntaments?

En relació amb els equipaments de justícia juvenil, si tirarà
endavant aquesta legislatura el projecte de remodelació de la
llar d’Es Pinaret, que ja es va aprovar precisament al mes de
juny; si durant la legislatura faran la segona convocatòria per
a equipaments de serveis concertats, la primera crec recordar
que va ser de 32 milions, per tant, si es mantendrà aquesta
quantitat o s’incrementarà, la qual cosa permet una previsió en
aquelles entitats que puguin tenir en compte la futura
concertació per part del Govern i, per tant, dotar-nos així de les
infraestructures que siguin necessàries.

Si pensa fer alguna modificació a la RESOGA. També si
pensen incorporar nous perfils, perquè algun anunci sobre...
canvis de lleis pareixia que havien d'anar per aquí. Per tant, ens
interessa que ens digui si efectivament serà així.

En el punt 75 del seu acord amb VOX s’indica que
revisaran la normativa de Serveis Socials perquè les ajudes

arribin a qui més ho necessiti, i voldríem saber quina és la
normativa que ho ha impedir fins ara i, per tant, quina
normativa impulsaran perquè arribi a tothom.

Quina és la seva previsió pressupostària per fer el pla de
finançament dels serveis comunitaris bàsics, en qualsevol cas
en previsió, efectivament, al pressupost de 2024.

Si desplegarà la Llei de la infància i transferirà, juntament
amb els consells insulars, les declaracions de risc als municipis,
perquè som l’únic territori de l’Estat on encara no ha estat així. 

Si al Pla de concert es contempla la concertació dels serveis
d'acompanyament per a extutelats a l'illa d'Eivissa i si en
tramitarà la convocatòria. Si continuarà amb el creixement de
places que s’estaven tramitant d'habitatge per a joves extutelats;
del II Pla d'emancipació per a joves extutelats, quines seran les
primeres mesures per implementar... de les que resten
pendents? Va quedar tramitant-se una ajuda de 300 euros per
al lloguer d'habitacions per a joves extutelats, i volem saber si
continuarà amb aquesta tramitació.

Quina previsió té per a la convocatòria de la comissió de
seguiment de maltractament infantil?, quins seran els objectius
que hi vol abordar?

Si mantendrà la xarxa d'oficines d'informació i orientació a
la immigració; si mantendrà els centres d'acollida per a
persones refugiades; si mantendrà el programa d'orientació i
acompanyament al col·lectiu de persones migrades que
exerceixen la venda ambulant. 

També li vull demanar si té prevista la transferència de les
residències d'Eivissa als consells d'Eivissa, si ha iniciat
converses amb aquest consell i quina és la seva previsió.

 En la seva gestió, aplicarà la Llei de servei a les persones,
la 12/2018, per a provisió de serveis? És a dir, es farà via
concert o via contracte social?

Tornant a fer referència al seu pacte amb VOX, aquest
indica que es desenvoluparà una llei de protecció a la família,
concretament al seu punt 72, li vull demanar en què es
diferenciarà de la Llei 8/2018, de suport a les famílies.

En el punt 77 d’aquest mateix acord s’indica que treballaran
en les polítiques de conciliació amb les quals estam
completament d'acord, li ho he de dir, però parlen
d'incrementar extraescolars i serveis de guarderies, de la qual
cosa fins on jo sé el Govern no n'és competent. Per tant, com ho
pensen fer?

Parlant de competències, el pacte PP-VOX del Consell de
Mallorca diu que desplegarà una xarxa d'atenció per als
extutelats, però la Llei de joventut... -precisament, això és una
competència del Govern de les Illes Balears- i li deman si és
que hi ha una previsió de transferir la xarxa pública..., perquè
vostè ha fet una referència específica a evitar duplicitats per
part de l'administració. 
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Anant a la part de joventut, li voldria demanar quin
calendari de reunions té la comissió per a l'elaboració del Pla
estratègic d'emancipació i quina és la seva previsió del pla.

També si ja ha tengut reunions amb la gerent de l'IBAVI o
amb la consellera Marta Vidal per a l’aplicació de l'article 31.e)
de la Llei de joventut per reservar un 15% dels habitatges de
protecció oficial als joves, si es mantendrà per part del Govern
aquesta previsió.

Si té previst el desenvolupament de la cartera de serveis de
joventut, que està prevista a l'article 83 de la mateixa llei.

Ha fet referència el portaveu del Partit Socialista a veure si
mantendrien o eliminarien el Consell de Joventut de les Illes
Balears. He vist que la responsable feia que sí amb el cap
abans, però m'agradaria sentir-ho de la seva boca perquè,
efectivament, l'experiència del darrer govern del Partit Popular
va ser la seva eliminació i, per tant, nosaltres li demanam que
el mantenguin, però ho voldríem saber de la seva boca.

També en quin moment de la tramitació es troba la
subvenció per als ajuntaments i AMIPA per a l’organització
d’escoles d'estiu de l'any 2024, precisament perquè es necessita
una previsió en aquest sentit, i cal que surti enguany, perquè
tant les administracions municipals com les AMIPA puguin
preveure-ho per dur-ho a terme. 

Pel que fa a cooperació, li volia demanar si té prevista la
modificació de la nova llei de cooperació, la 8/2023.

Pel que fa...

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut, Sr. Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Jo crec que acabaré, Sra. Presidenta. Pel que fa a la
diversitat sexual... No passin pena, que si alguna queda sense
contestar, després els ho recordaré, entenc que he anat molt
aviat i que he afusellat a preguntes.

Pel que fa a la diversitat sexual, una pregunta quasi
personal, políticament personal, vostè dubta que les dones trans
siguin dones? M'agradaria saber, en tant que competent en la
matèria, quin és el seu parer.

Pel que fa a l'IBDona tres preguntes, i ja acab, Sra.
Presidenta, si continuarà amb l'elaboració del Pla autonòmic
per a la lluita contra el tràfic de dones i nines amb fins
d'explotació sexual de les Illes Balears 2023-2026; s'hi
transferirà el Servei d'atenció a dones víctimes de la violència
de gènere, que manté l’IBDona als consells insulars, el servei
telefònic de 24 hores. I, per acabar, la darrera pregunta, si té
prevista una revisió del sistema de finançament de les
prestacions per violència de gènere cap als consells insulars,
que preveu el Decret 46/2018, de traspàs de serveis i recursos
d'atenció a la dona.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

L'enhorabona, Sr. Apesteguia, ho ha clavat, així que molt
bé.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Només són 34 preguntes, fins on he comptat jo.

LA SRA. PRESIDENTA:

És el torn ara de la Sra. Gómez, de Podemos.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Enhorabona, Sra. Cirer, pel seu nomenament, esper que ens
coneguem més. Jo venc de Menorca, la realitat que conec es la
menorquina, com la de la presidenta de la Mesa d'aquesta
comissió.

I, en primer lloc, el que li voldria dir que, tal vegada, el que
he notat a faltar seria un vessant més preventiu de totes les
grans problemàtiques que ha d'escometre aquesta conselleria,
que, sens dubte, si no és la més important del Govern, no li
falta gaire per ser-ho. Perquè els problemes que surten d'altres
aspectes de la vida i que, tal vegada, valorarem en altres àrees,
acabaran sempre aquí, i és important aquest vessant preventiu
per realment fer que els serveis socials siguin universals, de
proximitat i de qualitat, i que sàpiguen escometre les situacions
de risc i vulnerabilitat el més aviat possible, perquè cada dia
que passa en una situació d'aquest tipus les passes que es fan
són enrere; és a dir, i vostè segur que ho sap millor que ningú.
Per tant, es necessita pensar en dissenyar programes i executar
plans que siguin transversals, però també individualitzats i, a la
vegada, comunitaris, encara que sembli contradictori, hem de
posar en valor l'aspecte comunitari, que és el que moltes
vegades permet aquesta prevenció, gràcies a la mateixa
convivència de les persones.

Jo li faré una sèrie de preguntes de tipus més genèric i
després quatre o cinc molt concretes.

Li vull demanar si es crearan nous equipaments per garantir
l'accés a totes les persones, atès l'augment de places públiques
que són necessàries, em referesc a centres de dia, habitatges
tutelats dins la xarxa pública d'atenció a la dependència.

També voldríem saber si es crearan nous equipaments per
atendre persones amb problemes de salut mental i ampliar les
places de centres ocupacionals, habitatges supervisats i
habitatges tutelats.

També si es garantirà que totes les persones a partir dels 18
anys tindran accés, amb igualtat de condicions, a la Renda
Social Garantida de les Illes Balears.

També voldríem saber si serà possible o tenen pensat
escometre algun tipus de pla estratègic contra la violència dins
l'àmbit familiar, amb prevenció i atenció especialitzada amb
persones que pateixen violència dins la llar. A més a més de la
violència de gènere, també filioparental, maltractament a
persones majors i a persones amb discapacitat.
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També conèixer si implementaran sistemes d'avaluació,
control i millora dels serveis que es presten, és a dir, si hi haurà
autoavaluacions.

També sistemes de gestió de qualitat a tots els serveis de
l'administració, allà on no hi siguin.

Si fomentarà sistemes de participació i transparència en la
gestió dels recursos a disposició de la ciutadania, si
implementarà metodologia participativa i, per tant comunitària.

Si incorporaran la figura de mediadors de conflictes a la
cartera de serveis socials.

Si fomentaran, ja ho he dit abans, la creació d'espais
comunitaris, també, en concret, en temes d'educació energètica
i mediambiental per estalviar la factura de la llum i, a més,
millorar el confort tèrmic dels habitatges.

Si hi haurà formació continuada i específica per als
professionals que permeti la millora de la qualitat i també el seu
propi benestar, a més a més d'atendre les necessitats de la
població.

Si tenen pensada alguna actuació o qualque perfil que
permeti apoderar el teixit ciutadà, ja veurà que contínuament
insistesc en el perfil comunitari perquè crec que és el que
permet aquest aspecte de prevenció, que li comentava que
potser he notat a faltar.

Una pregunta ja molt concreta, tot i que encara em referia
més al genèric, en relació amb els menús sense ingredients
d'origen animal, en els menjadors de centres de les
administracions públiques, seguint les recomanacions de
Nacions Unides en aquesta matèria, si tenen pensada alguna
iniciativa d’aquest tipus, i, òbviament, garantir el menjar de
qualitat i de producte local, que segur que estam d'acord que
seria el més idoni.

També li vull demanar si augmentarà el nombre de
professionals per reduir la llista d'espera en el procés de
reconeixement del grau de dependència, vostè n’ha parlat i la
resta de partits també.

I també voldria saber si es crearan canals de difusió i
informació a la ciutadania dels serveis socials a la cartera de
serveis per apropar la ciutadania a tots aquests serveis.

I coincidint amb alguna de les preguntes que s'han fet
anteriorment, saber quina serà l'actuació de l'actual Govern en
lleis com la Llei de famílies, la d’Infància, no la d’Esports, ja
no toca, però si la de Cooperació, prestacions de Serveis
Socials, Joventut i Lleure, si es canviaran o si hi haurà un
desenvolupament reglamentari, que segurament és molt
necessari escometre.

Una pregunta molt concreta, crec que vostè ho ha dit, però
m'ho confirmarà, jo li volia fer la pregunta de si, efectivament,
es posaran en marxa els centres de crisi de 24 hores per a
atenció a víctimes de violència sexual. La llei estatal preveu
una oficina per província, però en el cas de Balears, una per
cada illa. Sé que Mallorca té un projecte que està enllestit i que,

a més, s'havia de finançar amb fons europeus. Voldria saber per
a aquest projecte, però també per als de Menorca i les Pitiüses.

Un tema que no s’ha esmentat i que és cabdal, és el del
sensellarisme, crec que en cap moment no s'ha esmentat el
problema de les persones que es troben al carrer, òbviament,
obligades. No sé si té coneixement de la llei catalana de
sensellarisme que s'ha aprovat, voldria saber si està..., bé,
d'alguna manera, no sé si la coneix, i si la coneix, si considera
que podria ser un bon model per a Balears.

També voldria saber la seva opinió o el posicionament del
Govern balear respecte del Consell LGTBI.

 I, ja per acabar, voldria també conèixer la seva opinió i la
del Govern respecte del sistema universal públic i suficient de
cures de llarga durada per a persones dependents que no
vulguin ser institucionalitzades, que d'alguna manera es
garanteixi la seva autonomia funcional, sense que el pes
d’aquestes cures o atencions recaiguin necessàriament en
cuidadors informals, normalment família i quasi sempre dones,
i amb la reivindicació que ells fan, i que també està avalada per
les Nacions Unides, que puguin elegir els seus cuidadors.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Per acabar aquesta primera ronda, té
la paraula la Sra. Durán, portaveu del Partit Popular.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Moltes gràcies, presidenta, molt bona tarda a tot els
diputats. I, sobretot, Sra. Consellera, benvinguda i benvinguts
tots els directors generals i totes les persones que
l'acompanyen.

Sra. Consellera, no és la primera vegada que he escoltat una
compareixença d'una consellera, també era consellera, de
Serveis Socials, i li he de dir que li vull donar l'enhorabona, no
just per l'amplitud de tota la temàtica que vostè ens ha expressat
avui aquí, com a primera compareixença que vostè ha fet, sinó
també per la sensibilitat que vostè ha tengut en tots els temes
que vostè ha tractat i pel nivell de detall, que li he de dir que
això sí que mai cap conseller no havia arribat al nivell de detall,
àrea per àrea, del que vostè s’ha trobat, que, a més, he de dir
que ha estat molt elegant, perquè ha passat per damunt del que
diuen “l’herència”, quan jo he hagut d'escoltar aquí durant
molts d'anys parlar herència de 8, 10 o 15 anys enrere, i vostè
ha estat súper elegant i ha parlat de present i de futur, àrea per
àrea.

És una pena que els altres portaveus que m'han precedit,
com que duen les intervencions escrites prèviament i fetes des
de cada seva, just amb la intenció -no cregui, Sra. Consellera,
constructiva no és- de vendre el seu argumentari polític i de
parlar del que els interessa, d’escut social, que hem de parlar,
que a més, vostè ho ha fet i ho ha fet molt bé, no l'han escoltada
perquè diverses de les qüestions que li han demanat... és una
pena, però no l'han escoltada. I em sap greu i em dol, ho he de
dir bé.
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Li he de dir que jo l'he escoltada atentament, vostè ha
començat parlant d'uns serveis socials, que nosaltres creim i ho
dúiem al nostre programa electoral, del Partit Popular,
programa electoral en el qual vostè va participar activament,
d’uns serveis socials àgils i flexibles, unes institucions
coordinades i fora duplicitats. Vostè ho ha dit, ha començat per
aquí i li he de dir que nosaltres sabem i vostè sap perfectament
què és el que demanden els ciutadans i no anar d'una institució
a una altra. Vostè ha parlat de diferents eixos, ha parlat dels
infants, de la joventut, ha parlat dels col·lectius vulnerables, de
la violència de gènere, per suposat, dels nostres majors, etc. 

Vostè ha parlat una cosa -i jo deia que no l'han escoltada-,
ja parlat dels treballadors de dependència, dels treballadors de
residències i de tots els treballadors. Vostè ha dit “no ens
oblidam dels professionals que atenen tots aquells col·lectius
de dependència, de discapacitat, revisarem les ràtios de
personal cuidador de les residències i centres de dia, i vetllarem
per les seves condicions laborals”. Ho dic perquè hi ha hagut
qualcú que no se n’ha temut i li ha demanat si vostè miraria
pels professionals.

Una cosa que jo li he de dir que m’ha provocat molt
d'orgull, i estic molt contenta que vostè ho hagi dit, és el tema
de programes de respir i d'oci per a cuidadors . Li he de dir que
aquesta diputada tres anys seguits va presentar una esmena als
pressuposts d'aquesta comunitat autònoma perquè es fessin uns
programes de oci i de respir a tots els cuidadors, famílies i
pares de nins o majors, amb unes quantitats; una vegada em
varen aprovar l'esmena, i aquest programa de Respir mai no es
va posar en marxa. Era una demanda -i vostè ho sap, perquè ha
vengut a moltes reunions amb mi-, era una demanda i n’estic
molt contenta, perquè sé cert que amb vostè, amb el seu equip
serà una realitat. 

Parlant de vulnerabilitat ha dit una cosa: “no es llevarà cap
ajuda autonòmica recollida a la Llei 4/2023", Renda Social
Garantida i tot el complement balear. Per tant, jo no entenc per
què li demanen que vostè digui si continuarà o no continuarà
amb un escut, no només vostè ha dit que continuaria la Renda
Social Garantida sinó que ha dit que havien d'arribar més aviat
i de manera més àgil a la gent, i ha anunciat una cosa que també
dúiem en el programa electoral i que també vostè coneix
perfectament, que és el tema de finestra única i targeta social.
No pot ser que enviem la gent d'una banda a l'altra, i que avui
en dia la Renda Social Garantida tardi sis mesos a arribar. Per
tant, jo sí que l’he estat escoltant atentament. Vostè ja ha
contestat el que li ha demanat un altre portaveu, no estam
parlant de retallades, no sé per què han de treure això i ho
volen lligar amb si han llevat o no han llevat -un altre
compromís electoral- que és l’impost de successions i
donacions, que no només no l’escolta a vostè, sinó que tampoc
no va escoltar l'altre dia el Sr. Antoni Costa, que va donar una
lliçó magistral d’on es treuen els doblers, que en 1.000 milions
d'euros més perfectament es pot reduir i que s'augmentaran les
partides econòmiques i va dir totes les àrees pressupostàries on
s'augmentaria. 

Bé, continuarem dient que vostè també, a part d'això, ha
parlat del tercer sector i molt bé, i del voluntariat. Aquí s'ha
parlat per altres portaveus del tema de la concertació, que no
just no l'escolten, sinó que, a part de fer-los falta segons quins

tipus de memòria històrica, jo vull recordar a altres portaveus
que han parlat, que la primera llei de concertació que hi va
haver en aquesta comunitat autònoma va ser del Partit Popular,
una llei de concertació que varen fer per unanimitat, per lectura
única, amb tots els partits polítics i que hi va fer molta feina
molta gent i que, després, quan anys després un altre govern
d'esquerres va posar damunt la taula una llei del tercer sector,
un altre pic de concertació, aquest partit polític li va donar
suport i va votar a favor. Aquest partit polític, el Partit Popular,
a tots els decrets d'emergència que va presentar la consellera
Fina Santiago la passada legislatura, a tots vàrem votar a favor,
a tots els pressuposts de Serveis Socials, aquest partit, el Partit
Popular, mai no hi va votar en contra, perquè no tot val en
política i en polítiques socials hem d'anar a una i tenim una
persona davant nosaltres, Sra. Consellera, i ho vull dir -i no li
ho dic per dir- que no just és una persona de gran sensibilitat,
com he dit abans, sinó una persona que sap perfectament com
hem d’arribar a les problemàtiques, i sap que per arribar a les
persones necessitam gestió; que en els governs d'esquerres
sempre fa falta la gestió, les paraules les tenen bones, però
després no arriben a la fi. Serien moltes coses de què haurien
de parlar. 

El tema del Consell de Joventut, Sra. Consellera, jo sé cert
que no llevaran, sé cert que després vostè ho dirà, i si té més
coses a dir sobre aquest tema, li ho agrairia.

De cooperació vostè n’ha parlar, i n’ha parlat àmpliament,
i ha parlat de les línies estratègiques, sé cert que vostè ho farà
i contestarà i tal.

Quant a la renda d'emancipació, vostè ha parlat de la renda
d'emancipació, és que jo no entenc perquè si vostè ha de
comparèixer aquí ..., podem donar, tots duim notes, però hem
d'escoltar, hem d'apuntar, que era el que jo feia quan venien els
altres consellers i demanar sobre el que ens han dit, perquè -
com deia- no tot val. M'agradaria que vostè ho expliqui, perquè
vostè sap amb aquella quantitat que tenen els joves
d'emancipació, el temps que tarda la RESOGA en arribar, i
possiblement té alguna mesura per donar.

Li han demanat sobre l’IBDona i el volen confrontar amb
un pacte que és clar, que és normal i que, evidentment -ho ha
dit la presidenta-, complirem amb tot el possible, però és que
el pacte és clar, i hi ha el que hi ha i s'ha dit aquí per activa i
per passiva, i ho ha explicat la consellera, l’IBDona ..., tot, jo
crec que ha estat molt elegant, crec que no ha explicat tot el que
ha trobat a l’IBDona i altres circumstàncies, però bé, li
recoman que, per favor, ens il·lumini i ens digui, i m'agradaria
que vostè m'expliqui què és el que ha trobat en el centre de
crisi, perquè, si no vaig equivocada en aquesta comunitat
autònoma havia d'arribar o ha arribat l’any 2021, crec que era
1,5 milions, si no vaig equivocada, vostè ens ho explicarà. Ens
agradaria que ens ho expliquin perquè dic que uns són de les
paraules i els altres són els dels fets, perquè sempre amb els
doblers que han de venir de fora, l’execució de les coses són les
que són, ens passa a totes les àrees. Per tant, per favor, Sra.
Consellera, ens agradaria que ens ho digués.

El Pla d'equipaments, qualque portaveu ha parlat del pla
d’equipaments. Bé, aquesta portaveu que li parla, me’n record
perfectament a una roda de premsa, que va ser multitudinària,
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amb l’anterior presidenta Francina Armengol, amb l’anterior
consellera, l'any 2017, és a dir, fa dues legislatures -fa dues
legislatures-, varen anunciar un innovador, brillant i amb molts
de doblers, eren devers 36 milions d’euros, pla
d'infraestructures 2017-2021. D'aquell famós pla
d'infraestructures s'havien de crear 566 places de residència
noves, Sra. Consellera, 566. Ja li puc dir jo que no les cerqui,
perquè no les trobarà, i l'únic que trobarà inaugurat i en marxa
són 118 places, 100 de la residència de Marratxí i 18 de la
residència de Formentera. Tota la resta està pendent. Sé cert
que vostè ens pot dir les infraestructures que ha trobat, però la
de Son Martorell, que fa dos anys que hauria d'estar acabada,
...

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Em queda un minut? Moltes gràcies. La residència de Son
Martorell, que fa dos anys, a mi la consellera l'any 2019 em va
dir que Son Martorell estaria acabada l'any 2021, bé, idò, som
l'any 2023 i no està acabada. Vull dir, són moltes coses.

El tema de la llei de sensellarisme, he de dir que una
diputada de Podem, de Menorca, Cristina Mayor, ens va
presentar un text, el mateix que s’ha presentat a Catalunya.
Vàrem començar a fer feina els diputats que érem a la comissió
en contra de ... -ho arribaré a dir- de l'exclusió social, amb
APN, ens ho va plantejar i vàrem començar a fer feina, però,
evidentment, ha de quedar clar que és una competència aquí, a
les Illes Balears, és una competència dels consells insulars, i
ens vàrem trobar amb això i com que només faltaven dos mesos
quan ens ho va presentar, resulta que totes les competències són
dels consells, els primers que hi han de treballar són els
consells i després ho han d’enviar al Govern perquè ho posi en
marxa, perquè, clar, el Govern no pot legislar sobre una cosa
que ...

LA SRA. PRESIDENTA:

Acabi, Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sra. Consellera, jo sí l'escoltaré molt atentament i li torn
donar les gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Durán. I ara torna a tenir la paraula la
Sra. Consellera Catalina Cirer.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Gràcies, Sra. Presidenta. Ho tenc un poc més difícil que a
la primera intervenció, però bé, intentaré no embullar-me. Per
ventura no ho contestaré tot i per ventura el que contesti, no ho
contestaré amb el rigor que vostès esperen, però això és el que
passa en aquestes comissions.

Agraesc molt al Sr. Lamin, quan ha fet l'afirmació que vol
fer una oposició constructiva d'acord amb els valors del PSOE,
perfecte, jo som de les que pens que en temes de serveis socials
hi ha qüestions on la humanitat, l'atenció a la persona es troba
per sobre de qualsevol plantejament polític i, per tant, ens hem
de trobar en les qüestions que siguin necessàries. I,
evidentment, vostè mantendrà el seu criteri i jo estaré orgullosa
i contenta que vostè el entengui, perquè hem de ser coherents
amb les nostres ideologies, com el Sr. Agustí Buades o la Sra.
Gómez i el Sr. Apesteguia, mantendran el seu, i jo mantendré
també els meus criteris, però crec que hi ha moltes qüestions
que haurem de superar i que haurem de posar la persona i la
humanitat per sobre d’altres coses.

Vostè em parla d’escut social i és una proposta que el seu
portaveu actual ha anat a parlar amb la presidenta i els ha
plantejat aquest escut social amb 10 mesures, jo crec que serà
un tema de debat i discussió, com a equip de Govern i que a
l’hora de plantejar els pressuposts haurem de plantejar si
s’assumeixen o no s’assumeixen aquestes mesures. De moment,
el que jo he trobat d'escut social reflectit en el pressupost de la
Conselleria d'Afers Socials, presentat en aquesta mateixa sala,
supòs, per la Sra. Fina Santiago, era que diferenciava el
pressupost de la conselleria, per un costat, amb un import de 52
milions d’escut social, que no eren accions concretes ni
determinades, que no eren plans d'actuació, sinó que aquests 52
milions, que li varen venir donats, crec, si no vaig malament,
sinó em corregirà la Sra. Durán, que era aquí i ho sap més, per
part de la Conselleria de Treball, eren ajudes puntuals a
treballadors de llarga durada d’atur, i la Sra. Santiago va
distingir el seu pressupost d'aquest escut social, que era un
repartiment d’una sola vegada d'uns imports, 200, 300, 400,
transferències que rebien les persones, sense demanar-ho, ni
res, a ca seva, pel fet d’acomplir uns condicionaments.

Aquest era l'escut social que nosaltres hem vist reflectit a la
conselleria.

Ara repassam el pressupost i això, i pensam si no seria
possible, i així ho demanarem també, si és possible, quan
parlem com a equip de Govern d’escut social, si aquest escut
social el podem fer nostre i fer el repartiment d'una altra
manera o fer-lo arribar d'una altra manera. Però bé, és un tema,
que ja li dic, jo no estic, Sr. Lamin, en condicions ara d’afirmar
si durem a terme com a Govern les 10 mesures d’escut social
perquè és un tema que haurem de parlar com a elaboració de
pressuposts. Però el que vàrem trobar, el que jo he trobat a la
conselleria és això, 52 milions que es varen desgranar dels
pressuposts que es varen enviar amb transferències, no
sol·licitades, de 200, 300 euros, als ciutadans, evidentment,
abans de les eleccions, els mesos previs a les eleccions.

No entrarà a la renda social, ja ha contestat per mi la Sra.
Durán, però sí que hem parlat de renda social i hem estat clars
i la mantendrem, i pensam que no serà objecte de cap retallada,
sinó que nosaltres les previsions que fem és que pugui arribar
a més persones que la necessitin, he repetit moltes vegades que
les ajudes han d’arribar a les persones que més ho necessiten,
però també he repetit que hem de ser curosos, transparents,
eficaços amb la gestió d'aquestes ajudes, i ho volem fer amb la
renda social.

 



22 ASSUMPTES SOCIALS, IGUALTAT I DRETS HUMANS / Núm. 2 / 14 de setembre de 2023 

El concert social, també ja ha contestat, m'ha passat davant
la Sra. Durán quan ha dit que va ser possible el concert social
gràcies a les accions i a les modificacions normatives de la
consellera Sandra Fernández, a un govern del Partit Popular.
Mantendré la concertació, evidentment, jo crec que la gran eina
per fer feina en serveis socials, la gran garantia per als gestos
de serveis socials, dels responsables de la gestió, que som en
aquest moment nosaltres, és la concertació amb les entitats. I la
concertació és la manera més clara de dotar de més estabilitat
a les entitats i, per tant, les permet fer també accions estables,
de llarga durada, eficaces, amb bons professionals, tenint les
plantilles cobertes i sense la incertesa de contractacions o altre
tipus de figures que cada any s'han de renovar i que són més
difícils de gestionar. Per tant, sí.

Jo crec que les subvencions responen als criteris que
marquin els plecs de condicions que es facin, vull dir, a les
subvencions de l'administració es fa un plec de condicions a
qualsevol d'una de les nostres àrees, i les persones o les entitats
que hi volen concórrer han d’acomplir les condicions del plec.
I els tècnics, que no és polític, perquè jo no em seuré a revisar
els tècnics, revisen si acompleixen les condicions i, en funció
de si acompleixen o no, reben l’import de la subvenció.

Potenciarem, evidentment, la Llei de dependència i les
infraestructures, i ja ho ha dit la Sra. Durán, ja ha fet una
incidència que vetllarem molt per al compliment de ràtios, pel
conveni per millorar les condicions salarials i vetllarem perquè
les entitats privades tenguin concert, acompleixin els convenis
amb els seus treballadors.

El Servei d'Emancipació és un servei que té..., a veure si
incrementarem l’import; miri, jo en el Servei d’Emancipació ja
m'he definit, crec que és l’esperança per a molts de joves, tant
els que vénen de protecció, vostè ha estat a l’IMAS, jo he estat
a l’IMAS, tots els que provenen de protecció com els que
vénen de justícia juvenil; jo crec que és l’esperança, cap de
nosaltres, quan té un nin de 18 anys, se’n desfà i el treu al
carrer, i, per tant, jo crec que és una línia d'actuació futura que
hem de potenciar.

Llavors, així, en genèric, per als que diuen que hi ha temes
que no hem parlat, que no són al pacte de VOX, és que al pacte
de VOX, gràcies a Déu, no hi és tot, tant de bo que només he
posat unes quantes coses. Nosaltres, ja he dit a la meva
intervenció que les actuacions o el programa d’actuacions se
centrarà en el programa del Partit Popular, i, evidentment,
també en els acords, perquè quan dos partits fan un acord és per
acomplir-lo; jo crec que el Sr. Sánchez intentarà fer el mateix,
quan vulgui pactar acomplirà els acord amb els que es
comprometi. Idò nosaltres també el mateix.

Suport als ajuntaments amb els pressuposts socials
comunitaris, suport als ajuntaments; són la primera porta
d'entrada dels serveis socials i, per tant, nosaltres ho hem de fer
o bé a través dels consells, que vostè ho sap, o bé directament
amb els ajuntaments, però a través del consell també és una
bona manera.

Va ser un error de plantejament, la primera redacció del
Decret d'organització de la conselleria, quan diversitat va
aparèixer dins l'àrea de discapacitat, que ho vàrem corregir

d’una forma clara, i la Sra. Saneiro no té ara aquesta direcció
general amb aquest nom tan llarg.

Mantendrem el pressupost d’IBDona, si podem
l'augmentarem, si podem a qualque partida que la directora
consideri que és necessari, l’augmentarem.

I, evidentment, farem feina amb la violència masclista i la
violència intrafamiliar.

I mantendrem també, evidentment, el Consell LGTBI i
farem feina en aquest sentit.

Ara, m’he deixat allò del centre de crisi perquè, com que ho
han demanat, diferent és, vostè hi ha fet referència, però també
n'han fet referència altres persones, i m'agradaria explicar això
del centre de crisi. Els centres de crisi estan prevists des de
l'any 2021, amb un finançament que ve de part de l'Estat i, per
tant, els responsables, en aquell moment d'Igualtat, tenien la
responsabilitat de posar en marxa aquests centres de crisi. Hi ha
diferents aportacions, es va fer una aportació el 2021, una altra
aportació el 2022, hi ha un total acumulat del 2021 i 2022
d,1.550.122,06 euros. En això hi ha aquest import acumulat, el
que no hi ha és centre de crisi, i des del 2021 estaven programat
que es produïssin i que es duguessin a terme els centres de crisi.

El que no hi ha, enlloc, eh!, ni a Mallorca, ni a Menorca, ni
a Eivissa, els doblers hi són, però des del 2021, i això havien
d'estar per poder rebre i poder justificar aquests doblers, que
veurem què passa amb la justificació, havien d'estar en marxa
abans del 31 de desembre. Bé, ens hem trobat només un
conveni signat amb el Consell Insular de Mallorca, per valor de
800.000 euros, signat dia 26 de juny de l'any 2023,
evidentment, si vostès des de l'any 21 fins al 26 de juny de
2023 no varen fer els centres de crisi, nosaltres, des que hem
arribat, 11 de juliol, fins ara tampoc no hem tengut de fer-los,
tot i que hi hem posat interès, ganes, reunions i tot el que faci
falta per poder justificar aquest import. La directora ha anat a
Menorca, ha anat a Eivissa, però a Menorca i a Eivissa fa falta
signar el conveni. I, per tant, aquesta és la situació que tenim
amb els centres de crisi. Jo he obviat dir-ho, però crec que ho
hem d'explicar, perquè també crec una cosa, jo crec que de
vegades, Sra. Durán, ens equivocam si volen passar de puntetes
damunt coses que hem rebut, perquè llavors, d'aquí un temps,
ens passaran comptes i haurem de passar comptes del que hem
rebut i del que no hem rebut, i jo crec que és important, de
vegades, posar el comptador a zero i dir: “miri, això he rebut
així”, i jo pas comptes i passaré comptes en un futur d’on jo he
trobat la feina. 

Al Sr. Buades de VOX li puc agrair la introducció, les
paraules que..., ha fet relació també de les persones amb risc de
pobresa. També crec que un tema que ens preocupa a tots és la
feminització de la pobresa, crec que és important, i des de
l’IBDona haurem d'impulsar accions també en aquest sentit, i,
a part de tema laboral, també haurem de fer altres qüestions que
es veuran al llarg d'aquests quatre anys. 

Passaré per damunt una sèrie de qüestions i després em
centraré en una altra, que crec que és important, que també la
Sra. Durán ha plantejat i no sé si algú més. L’impacte familiar
a les normatives és un compromís que hem assumit i el durem
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a terme, vostè du una PNL i la defensa es veurà el proper
dimarts, i crec que ja he anunciat una revisió de la Llei
d'infància, de la Llei de protecció de la família, i crec que les
hem de revisar. No vol dir res revisar, vol dir veure-les,
estudiar-les i millorar-les en tots els extrems que es puguin
millorar.

A la meva exposició he parlat de la finestreta única de
política social. Ja vàrem parlar l'altre dia de l'auditoria de les
menors abusades i jo crec que hem de fer feina i, de la mateixa
manera, amb la mà estesa amb altres partits, molt més amb
vostès que hi ha un pacte de govern, hi ha un punts d’acord.

Sr. Castells, ja m’ho ha posat ben difícil i complicat, no sé
si ... Nosaltres continuarem amb els plans estratègics que hem
trobat, perquè diferents plans ..., vull recordar que a l'anterior
mandat, la conselleria tenia una direcció general que nosaltres
no tenim que era la Direcció General de Planificació i també
d'infraestructures, aquests plans hi són, i jo crec que hi ha coses
positives en aquests plans que nosaltres ens farem nostres i que
les poden sumar al  nostre programa electoral i a la nostra acció
de govern, però també les hem d'ajustar a la nostra manera de
veure la gestió dels serveis socials. 

El Pla d'equipaments ... -també faré un poc d’incidència en
que ha dit la Sra. Durán-, el Pla equipaments és, va ser i és molt
ambiciós. Jo no he volgut dir l'estat en què estan totes les
residències, es fan a través del Consorci de Recursos
Sociosanitaris, i es fa molt bona feina al Consorci, però un
exemple d’error o de desencert l'ha posat damunt la taula també
la Sra. Durán, que és la residència de Son Martorell. El Sr.
Miquel Ensenyat en el seu temps ja l’anunciava a tots els debats
de política general en el Consell -ho dic perquè jo he estat en
el Consell aquests darrer mandat-, la Sra. Cladera també
l’anunciava, i ens trobam que és una residència que està
inacabada, que no s'ha acabat encara quan fa anys i anys i anys,
però dic, per un error que es pugui haver produït en aquest pla
equipaments i que vol il·lustrar un poc quina és la nostra idea.
La nostra idea és acabar amb aquest pla d'equipaments, hi ha
obres que encara no estan començades, de quan es varen
planificar a ara s'han de fer molts d'ajusts de projectes en temes
de preu, ens encareixen molt els preus d'arquitectes, molt els
preus de materials, molt el preus dels projectes inicials i
d’execució, i, a la vegada, tenim tocades a porta de nous
municipis que reclamen també equipament per aquest municipi.
En aquest punt estam, d’intentar concloure aquest pla
d’equipaments; Son Martorell també està en marxa, en aquest
moment hi fa feina Tragsa, s'ha de fer una feina d'ajust de preus
per a un nou projecte, s’ha de tornar a licitar, i esperem que
acabi aquesta legislatura, però en aquest cas la nostra idea és,
de cara a enguany, anar acabant amb els equipaments que hi ha
i veuríem si cap a l’any 2025 som capaços de redissenyar o ser
ambiciosos amb el nou pla d'equipaments a la vista de com
estiguin els que ens hem trobat, però només per responsabilitat
i per posar un poc d'ordre en aquest tema. Evidentment, són
residències públiques que nosaltres posarem a disposició també
dels municipis, en el cas que ho hagin demanat i després ja
faríem el concert de places. Per exemple, Son Martorell la
posaríem a disposició, com varen fer amb Son Caulelles, del
Consell Insular.

Quant a la RESOGA, ja hem parlat de la RESOGA, la
mantendrem i mirarem d’ajustar-la. Si veim que hi ha unes
necessitats de creixement miraríem d'ajustar aquests imports i
plantejaríem un augmenten en aquesta renda.

Els serveis comunitaris bàsics, ja ho he dit, jo crec que és
importantíssim que els ajuntaments estiguin ben dotats i
estiguin en condicions.

El creixement de places de joves extutelats també estam en
la idea que sí i establir noves mesures per als joves extutelats.
És la nostra prioritat també millorar, com hem dit, les
infraestructures d'Es Pinaret i d'Es Fusteret per fer el centre de
dia, i també creim que hem d’optar també per un centre
terapèutic perquè els menors no tenen aquest recurs.

Mantendrem  les xarxes d’OFIM, en aquest moment els
centres de refugiats van variant perquè la situació dels refugiats
també va variant, arriben a tenir ja una estabilitat i, per tant,
tenen possibilitat de feina, i alguns d'ells opta per estar a un
habitatge, alguns d’ells continuen a instal·lacions que estan
subvencionades per part de la conselleria, bé directament o bé
a través de qualque entitat, i continuarem amb aquesta feina i
respectant també una mica els seus ritmes. 

Quant al tema de la venda ambulant, jo he fet referència a
un programa que està dins Serveis Socials i que gestionen amb
diferents entitats i que és d'ajuda, jo deia d'explotació laboral,
però feia referència a aquesta venda ambulant i a dones en
situació de prostitució; a través d'aquestes ajudes intentam que
els que tenguin voluntat de sortir-ne donar-los  mecanismes
perquè en puguin sortir i puguin normalitzar la seva vida. 

Residències a Eivissa, la voluntat és transferir les
residències a Eivissa, la voluntat, pareix que la voluntat del
Consell d'Eivissa també és rebre aquestes residències i ens durà
feina, vull dir, ens durà feina, no serà un “au, jas!”, no, ens durà
feina i haurem d'establir uns mecanismes, però n’estam parlant,
n’estam parlant amb Economia i Hisenda, n’estam parlant amb
el Consell d'Eivissa i haurem d'establir mecanismes perquè
sigui possible la transferència d'aquestes residències a Eivissa,
perquè pensam ..., no és perquè ens duguin molta de feina, que
ens en duen, ens en duen molta de feina, i ho sap el director
general, sinó perquè pensam, igual que amb la resta de consells,
els pertoca a ells la gestió. 

Parlava de polítiques de conciliació. Bé, nosaltres apostam
per aquestes polítiques de conciliació, però també en parlarem
supòs al llarg de la legislatura, però hem de fer referència
també a un pla que hi ha, un pla de conciliació que hi ha
redactat i que també ens obliga a una sèrie de mesures, i, per
tant, tendrem present aquest pla de conciliació i les mesures
transversals que ..., és un pla de conciliació i corresponsabilitat
i les mesures transversals que contempla també les treballaran,
les impulsarem i mirarem que siguin una realitat. I també serem
receptors -si s'estima oportú per part del Govern d'Espanya-
d’una sèrie d'imports que ens arriben de Madrid, també per
temes de conciliació, no sabem encara en què es concretarà,
però també seran receptors d'aquestes ajudes si poden arribar.
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Les xarxes d’extutelats del consell, no, realment les xarxes
d’extutelats és del Govern i nosaltres tenim voluntat que
segueixin al Govern.

En aquest moment no li puc establir el calendari de reunions
del Pla d'emancipació, possiblement la directora el tengui o, si
no el té calendaritzat, el tengui per programar.

No hem tengut reunions amb l’IBAVI encara per a la
reserva del 15% d’habitatges per a joves, perquè ens demanen
si podem esperar un poc per parlar d’aquest tema, perquè han
d'aclarir quatre línies d'actuació en temes d'habitatge, però ho
tenim previst.

Quant al Consell de la Joventut de les Illes Balears, que hi
han fet referència alguns, evidentment es mantendrà i estam
pendents ..., la primera reunió per parlar de quines actuacions
s'han de dur a terme i, sobretot, el que volem és millorar-los
l'espai on estan ubicats, que estan al Palma Arena, com als
darreres on hi ha tot el personal que tramita RESOGA i PNC,
tenen un espai que no és ni acollidor ni pràctic, ni crec que
vagin mai a ocupar aquest espai. Per tant, la primera feina serà
la possibilitat d’ubicar un nou espai que, no sé si podrà ser allà
on hi havia abans IBJove devora la plaça dels Patins, pot ser
que sigui possible que se li retorni aquest espai, però la primera
mesura és retornar-los a un espai allà on es puguin reunir
perquè en aquell espai del Palma Arena, desangelat, no crec
que hi hagin anat mai, però n’han de disposar perquè la llei ens
obliga a un espai per poder-se reunir.

En cooperació, tenim previst el desplegament normatiu, no
sé si modificarem la llei, però sí que hi ha un desplegament
normatiu que hem de dur endavant. 

I el pla contra el tràfic de dones i nines també l’hem de
treballar. 

I el servei telefònic 24 hores a transferir als consells
insulars, ja el té recursos d’igualtat, bé, es varen transferir l'any
2018, es varen fer efectives les transferències, i estam també
parlant a veure si hi ha qualque servei que ells puguin assumir.
De moment, han d'impulsar els centres de crisi que ens queden
pendents. 

I vostè em fet una pregunta personal, si pens que les dones
trans són dones, bé, quan ja tens la denominació, una dona
trans és una dona, amb nom i llinatges, tu noms Catalina Cirer?,
sí, perquè som Catalina, per tant ..., una dona trans és una dona;
després en privat, ja li diré un altre afegitó que pens sobre
aquest tema, però que ara no, no, no n’és el cas. 

Té raó, Sra. Gómez, són molt importants les accions
preventives amb les actuacions de serveis socials dins l'àmbit
sanitari, perquè realment puguin ser efectives i, de fet, s'intenta
fer tota la feina preventiva que es pugui en tema de la infància,
en tema de menors, en tema de ... -ai!, em falta un apartat que
havia de contestar al Sr. Buades, sí, però ara li contestaré-; tot
el que sigui prevenció sí que és important que ho duguem a
terme i totes les accions que puguin evitar una acció directa, és
evident que tenen una rendibilitat social més important, però no
sempre és possible i de vegades no, no arribam, el dia a dia dels
serveis socials ens menja i no arribam a temps a aquesta tasca

de prevenció, de definir plans de prevenció i hem d'anar a
l'acció directa, però sí que ha fet molt bé de fer-nos aquesta
reflexió. 

Nous equipaments, dins la xarxa pública dependència, hem
dit que acabarem amb els equipaments que hi ha en marxa,
Nous equipaments de salut mental dins el pla que es va fer
d'ajudes a les entitats de discapacitat i salut mental, és un pla
allà on es donen unes ajudes directes a les entitats que tenen un
retorn en 10 anys, i sí que hi ha equipaments tant per a diferents
entitats de discapacitat, com també per a entitats de salut
mental. Totes les persones de 18 anys tendran dret a la
RESOGA una vegada que compleixin el tràmit de la petició de
l’ingrés mínim vital i, una vegada que els hagi estat denegat,
podran accedir a la RESOGA. 

És molt important, i també vostè ho ha dit i nosaltres estam
damunt el tema, l'avaluació dels serveis que es presten i els
serveis de qualitat i, per tant, a tots els centres tant propis, que
són pocs, però que tenim, com els centres que tenguin una
acció concertada o fins i tot centres que depenguin del nostre
àmbit competencial, com puguin ser residències privades de
gent gran, crec que nosaltres sí que hi hem de fer una inspecció,
una revisió i complir aquests estàndards de qualitat. 

La figura dels mediadors de conflictes és molt important, i
això està previst dins la Direcció General de Famílies i dins
l'àmbit familiar, que és important. No sé si he dit que era
important que aquesta figura ..., que ajudam els ajuntaments
perquè puguin comptar amb aquesta figura del mediador de
conflictes. No sé si ho havia dit o  no, i també dins la xarxa de
la direcció general.

Factors mediambientals d'estalvi, allà on es facin reformes
sí que, encara que es plantegi que sigui car posar plaques i tal,
sí que intentarà, a Es Pinaret, per exemple, que puguin servir
per encalentidors d'aigua, per a l’electricitat i tal, encara que
sigui una inversió costosa si que llavors s'amortitza quant a
l'estalvi d'energia.

I, evidentment, una aposta clara per la formació dels
professionals que fan feina a les nostres dependències, però
també brindar-nos a professionals que puguin fer feina dins els
àmbits propis de serveis socials, però que siguin de l'àmbit
privat. 

Quant als menús (...) d’origen animal dels centres públics,
hi ha una demanda de nutricionistes i dietistes perquè es
contractin a tots els centres públics, jo crec que a través de
atendre aquesta demanda, sí que els podem plantejar amb
garanties que es compleixin els estàndards alimentaris i
nutricionals i calòrics per als usuaris que tenim als centres, però
sí que això es podria plantejar als dietistes. El Col·legi de
Dietistes ens ha demanat que, per favor, comptem amb les RLT
amb dietistes a tots els centres, i crec que això també s'ha de
respectar. 

Ja hem parlat de la Llei de família, d’infància i de joventut,
hem dit que faríem una revisió de determinades lleis, però hi ha
desplegament reglamentari que també s'ha de dur a terme sobre
tot a la Llei de joventut. 
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Els centres de crisi ja els hem explicat. De sensellarisme
també ja hem fet la referència que és un tema que depèn de
l’àrea d’inclusió dels serveis socials.

També jo crec que és molt important -i hi hem fet
referència- una atenció als cuidadors, sobretot a les cures de
llarga durada a persones que no volen anar a una residència,
respectar la voluntat de les persones que vulguin estar a ca
seva, donar-los tots els ajuts que siguin necessaris i, sobretot,
tenir cura del cuidador a través d'associacions de respir o a
través també de l'ajut que es necessiti.

Voldria fer una referència, que m’han fet..., no sé si m’han
fet al·lusió al tema de les llistes d'espera de discapacitat, de
dependència, realment, sí, és ver que tenim molts problemes, i
també els faré referència a una altra llista d'espera important, és
vera que dins Serveis Socials tenim molts problemes i moltes
qüestions als quals fer front, però quan parlaven d'herències -i
a mi no m'agrada parlar d'herències rebudes-, però sí que aquí
els vull explicar la situació en la qual ens trobam perquè no és
una situació especialment agradable i difereix, amb xifres, un
poc del que vàrem trobar al document de traspàs quan vàrem
arribar a la conselleria, que és la llista d'espera d'atenció a la
dependència, però sobretot la llista d'espera d'atenció a la
discapacitat. 

La llista d'espera de valoració de dependència, en aquest
moment la mitjana és assumible perquè és de tres, quatre mesos
i, per tant, és assumible. La llista d'espera per a la signatura del
pla individual, del PIA, són uns 67 dies de mitjana i, per tant,
creiem que tenim una situació que la podem assumir i
intentarem fer el que va fer l'anterior equip de govern el darrer
mes abans de partir, que és reforçar l'equip perquè, quan
arribàssim, trobàssim una quantitat més baixa de persones amb
dependència. Però, bé, crec que farem el mateix que varen fer,
que és una contractació de més persones que, després, quan
vàrem arribar nosaltres ja no hi eren, però, bé, les xifres varen
quedar bé.

Quant a discapacitat, la llista d'espera de discapacitat, a dia
d'avui, és de quasi 10.000 persones, 9.397 persones, no
d'espera de valoració, d'espera de ser cridats per ser valorats. I
el temps d'espera per ser cridats, o sigui, de quan s’entra un
escrit fins que es rep una cridada perquè et donin hora, és de
17,5 mesos de mitjana, disset...,

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... sí, un any i mig de d'espera.

Aqueixa és la situació i jo la us vull posar damunt la taula,
perquè si hi ha un problema greu, que -ja dic- tenim diferents
problemàtiques i tenim diferents fronts als quals atendre, però
aquest és un molt greu, perquè té -com ja he explicat-, unes
conseqüències molt directes sobre la població que ha de ser
valorada. Té incidències directes, des d’una cosa tan simple
com tenir dret a una targeta de minusvàlid per poder aparcar,
que això és una cosa simple, però simple per a nosaltres, però
no simple per a la persona que no pot caminar o que va en
cadira de rodes i mena cotxe, fins a persones, pares que tenen
fills que no estan valorats de discapacitat, van a una escola
normalitzada i no poden tenir dret a un professor de suport

perquè, tot i que és ben evident i visible la situació d'aquest
infant, no té un certificat “com mentre” i no li poden posar en
el seu centre una persona de reforç.

Per tant, això és un tema que haurem d'abordar, que hi
treballam des del primer moment i haurem de posar en marxa
un pla de xoc per minvar aquestes llistes d'espera de
valoracions de discapacitat, que inclou diferents mesures, molt
variades: la primera és la d’incorporar el personal valorador
d'estructura; haurem de fer supressió de dobles visites del
personal valorador i mirar si amb un en podem sortir; la
implantació d'un sistema de passarel·les; un reforç del tema
informàtic, perquè això és fonamental; i, sobretot, activar un
conveni amb l’Ibsalut on l’Ibsalut havia de proveir de personal
sanitari per tal de dur a terme aquestes valoracions. Aquest
conveni està signat però no està operatiu en aquests moments
i, per tant, l’hauríem d’activar.

Aquest, sí que és un problema greu en el qual hem de fer
una incidència especial i que hem d'abordar des del minut u,
però que no és tan fàcil. Voldríem, al llarg del 2024, perquè els
efectes d'un pla de xoc no es veuen ni amb un mes ni amb dos,
ser capaços de venir a aquest parlament i oferir unes altres
xifres, sobretot, no en aquest parlament, sinó a la ciutadania,
que és la que precisa aquesta actuació. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Consellera. Passam ara idò al segon
torn de rèplica, contrarèplica. Començam pel portaveu del Grup
Socialista, el Sr. Lamin, té la paraula. Seran cinc minuts ara, a
partir d’ara seran cinc minuts.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Moltes gràcies, presidenta. Gràcies, consellera. Tot i que
ens han quedat algunes qüestions, li agraesc la profunditat del
debat i la concreció en algunes coses, tot i que em reiter que
han quedat qüestions importants per dirimir i que ens agradaria
que en aquesta segona intervenció deixàs clares, sobretot la
referent a un plantejament clar i nítid de l'atenció, i, sobretot
del plantejament en relació amb la igualtat i la diversitat. És a
dir, vostès parlen de violència masclista, vostès diuen que no
tocaran l'IBDona, vostès diuen que no denominen l'IBDona
com a “xiringuito”, però els seus companys de viatge se
segueixen mantenint i segueixen fent declaracions que són
abominables. Però, bé, l’acord el tenen amb ells, no el tenen
amb nosaltres, com es pot suposar.

I, a més, a més, s'ha de dir que la igualtat i la diversitat es
veu greument amenaçada pels companys de viatge de VOX.
Més que res, perquè m'agradaria que em digués si vostès són
capaços de sostenir la negativa del pacte amb VOX a l’hora de
fer-los insolències com les que es produeixen habitualment, per
exemple, a l’hora de rompre el consens que hi havia i a l’hora
d’hissar la bandera de l'orgull a la façana del Parlament, i que
vostès varen caure en les pretensions de l'extrema dreta.

I m'agradaria saber si vostè considera que les agressions a
dones que es produeixen a diferents indrets de les Illes és un
problema de marca turística, vostè no n'ha parlat d’això, i
m'agradaria que m'ho digués. O sols els preocupa, ens agradaria
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saber si sols els preocupa la imatge turística on queden els drets
de les dones? i, sobretot, ser protegides per les administracions.
I què tenen previst fer respecte dels abusos comesos per les
festes patronals, desgraciadament, aquest estiu.

Perquè els hem de recordar que el Consell de Mallorca diu
que discuteix..., bé, els consells discuteixen el decret
d'excessos, perquè no és d'excessos, és de turisme responsable,
que precisament contribueix a aquesta xacra.

I ens agradaria saber si també si vostè..., hem parlat de
diversitat, i vostè sols ho ha esmentat per dir que seguiran o
posaran recursos, mesures molt per sobre, bé, que donaran
suport a les persones siguin, diguéssim, fruit d’actes d’odi, i
nosaltres pensam que hi ha una política nítida del govern
progressista quant a l'atenció a l’acompanyament i a la
preservació dels drets de les persones LGTBI. I ens agradaria
que amb la mateixa contundència vostè ens explicàs una mica
més quina serà la política en relació amb aquest col·lectiu.

Vostè ens explicava també i m'ha sorprès que, a més que
vostè ens contesti, ja se’ns anticipava la Sra. Durán, contestant
per vostè, i vostè al·ludia constantment a la Sra. Durán. No és
la Sra. Durán que ens ha de contestar, és vostè, com a
consellera, i la Sra. Durán, en tot cas, ha de fer la seva feina de
partit.

Després també ens ha parlat d'equipaments, ens ha parlat
del centre de crisi, el centre de crisi jo crec que està molt bé
que vostè, i se li agraeix que doni les explicacions, però crec
que amb aquestes explicacions falta una mica més de justícia i
reconèixer que si no s'ha arribat és perquè hi ha hagut també
una pandèmia i per enmig que ha tengut uns efectes sobre
aquest tema i sobre molts altres, i que si hi ha voluntat encara
hi som a temps de poder-ho arreglar, de trobar solucions, no
només de concertar amb la resta i fer convenis amb la resta de
consells, sinó també mirar de fer feina per refer calendaris
d’aquest...

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut, Sr. Lamin, li queda un minut.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

... finançament.

I sí que m'agradaria que, en relació amb fons europeus, que
ens pogués donar un poc més d'informació sobre en quin punt
es troben els diferents projectes que gestiona la seva
conselleria. Quantes vegades s'ha reunit amb el ministeri per
parlar d'aquests temes? Quantes vegades ho han fet per parlar
dels projectes que requereixen modificació de calendari? I
quantes vegades, si han valorat totes les alternatives possibles
abans d'informar que deixen perdre 9,5 milions d'euros al
Consell de Mallorca. I que el Pla d'infraestructura serà possible,
i vostè dirà que les podran inaugurar, benvingut, perquè això al
cap i a la fi són serveis gràcies a l'herència del govern de
progrés, perquè moltes d'aquestes residències hauran dut,
evidentment, els processos normals d’endarreriment, però es
troben en construcció i moltes es troben a punt, bé, algunes,
com Miquel Mir d'Inca, i d'altres, estan a punt d'acabar-se.

És evident que venim d'una alça de preus, d'unes
conseqüències que han suposat uns impediments, però res més
lluny del que es pugui requerir d’una bona gestió i posar al dia
tots aquests serveis i, evidentment, posar-los a l'abast de la gent
que ho necessita.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Lamin, ja han passat els cinc minuts. Moltes gràcies.

Té la paraula el Sr. Buades, del partit VOX.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Moltes gràcies. Consellera, li promet que la disfressa de
dimoni bufarell l’he deixada a la porta. ¿De extrema derecha?
Sí, de extrema necesidad, en tot cas. Però, bé, no entraré en la
seva dialèctica demagògica, perquè li llegeix, 82, l’ha llegit el
nostre pacte o li han dictat el que diu?: “Se garantizará toda la
asistencia, apoyo y lucha frente a la violencia contra las
mujeres, trabajando también en la prevención, identificando
las causas y los perfiles repetidos de los agresores”. És per a
no perdre temps.

83: “Se trabajará para erradicar de nuestra comunidad
autónoma los discursos machistas, ya sean civiles o religiosos,
que promuevan o justifiquen la violencia contra la mujer”.

86: “Pondremos en marcha un estudio en profundidad
sobre el aumento de las agresiones sexuales, en especial los
aberrantes casos de violaciones grupales, etc.”. 

Ah! I d’això, no li han dit qualque cosa del punt de la
auditoria a las menores tuteladas? Què passa, que ja no
existeix això? Ahhh!, m’agrada, m’agrada, no, no, ho fan molt
bé.

Consellera, miri, escolti, ja han passat 70 dies, quatre anys
passen tot d’una i els nostres acords posen que es farà una llei
de família i una nueva ley de infancia que incluya los
siguientes puntos, 89.

El senyor de MÉS diu: “en què es diferenciarà? Doncs, en
una cosa o en moltes, però en una segur, fa 13 o 15 anys vaig
fer, amb la nostra presidenta Prohens, la Llei de maternitat, la
vàrem fer tot dos. Què va fer el pacte de progrés? Va ballar la
conga aquí baix i la va derogar. Jo li vaig demanar a Fina
Santiago que no la derogàs, no em va fer cas, però em va donar
una opció: “posi vostè els articles de maternitat”. Els tres
articles que figuren ara a la Llei de família els vaig posar jo,
però tres, només tres em varen deixar posar. Idò, en això es
diferenciarà. 

IBDona, bé, crec que ja ho he escrit, jo he d'agrair
moltíssim a la consellera i a la directora de l’IBDona que (...)
ens rebi, el pacte de progrés es va torbar com a cinc mesos a
rebre-nos i al final no ens va rebre. 

Hi ha una figura, quan era a Dependència, que és que la
màquina diu, posa la valoració i surt una cosa vermella que diu
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“èxodus”. Què vol dir? Vol dir que la persona que havia de
demanar la valoració ja ha mort. Això és el que succeirà si no
acceleram aquesta cua que tenim, que moltes persones, quan el
funcionari fica i diu: venga!, idò, cita con... tal dia; de cop i
volta surt una cosa vermella a la pantalla: “èxodus”, s’ha
acabat, no hem arribat a temps. Quantes persones? Moltíssimes,
en dos mesos en vaig trobar moltíssimes. 

Parlament i les banderes, ens diuen. Home!, segons la llei
a un espai públic només es poden posar les banderes públiques,
les estatals, les de la comunitat autònoma i s'ha acabat. I ara ens
ho demana UNICEF, sí, però passat demà, però ens oposam...
això no és un... això és una cambra de legislació prou seriosa.
Per tant, ja debatem dins el Parlament les nostres ideologies, no
importa penjar res. Supòs que els de MÉS estan enfadats
perquè nosaltres els hem ocupat la planta dues, on tenies un llaç
groc penjat, i ja no el poden penjar perquè hi som nosaltres.
Tampoc no penjarem cap bandera espanyola, perquè ja la
tenim. Però aquests senyors no la varen llevar, i mira que ho
vàrem dir, però el president del Parlament es va negar a llevar
un llaç groc...

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut, Sr. Buades.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN.

..., per tant, menys demagògia.

Jo demanaria menys demagògia, procurar solucionar els
problemes de les persones i de les famílies, no trobar-se un
“èxodus” quan vas a donar una valoració o vas a donar una cita
per a una dependència, això és el que veritablement preocupa,
i no banderetes, ni demagògies.

I, a més, ha quedat ben clar que en la violència contra les
dones també des de VOX lluitarem, com no podria ser d’una
altra manera.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Buades. Té la paraula ara el Sr.
Apesteguia, portaveu del Grup MÉS per Mallorca.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Consellera, crec que
vostès varen guanyar les passades eleccions, no és així? Ho dic
perquè em semblava que un portaveu em feia... semblava que
el compareixent era jo i que fiscalitzava aquest grup i no la
seva conselleria. Volia aclarir-ho.

Vostè ha dit que, gràcies a Déu, en el pacte amb VOX no hi
és tot. Jo compartesc aquesta opinió i, a més, sé que vostè és
una persona creient i que, per tant, aquest agraïment no el fa
debades. Precisament, jo abans li demanava la seva opinió,
evidentment, no com Catalina Cirer, sinó com a consellera de
l'àrea, però una opinió personal, sobre si es qüestionava que les
dones trans fossin dones, i no era una pregunta frívola que se

m’hagués ocorregut en aquell moment, i tampoc, perquè ja fa
molts d'anys que vostè i jo ens coneixem i que hem tractat,
perquè dubtàs de la seva resposta, sinó perquè en el pacte,
precisament, que el seu partit polític va subscriure amb VOX,
per constituir el seu govern, hi ha un punt on es diu que es
dificultarà que les dades trans participin de les competicions
esportives i que, per tant, es crearà un greuge comparatiu entre
dones. Per tant, agraesc la seva opinió que jo, en qualsevol cas,
compartesc. 

La Sra. Durán estava... l’he notada enfadada, jo he de dir
que he escoltat la primera intervenció de la Sra. Cirer, i la
segona, que tenia més preguntes a fer-li, però gràcies que la
seva primera intervenció ja ha estat prou prolix en les seves
descripcions, he taxat, i ara he de dir que vertaderament ha
contestat gran part de les preguntes que li havia fet, la qual cosa
no era fàcil. Per tant, jo també li vull agrair.

Jo, i la Sra. Cirer em coneix, crec, no he vengut aquí, a 60
dies de la constitució d'un govern, a fer-li una intervenció
destructiva, primer, perquè no té sentit i, segona, perquè crec
que no és el que motiva aquesta compareixença; jo,
evidentment, no crec que vostè amb 60 dies hagi hagut de
solucionar tots els problemes que hi havia en un àmbit tan
difícil com, a més, el que li toca. 

Jo, a més, sóc del partit polític que ha gestionat fins ara
aquesta conselleria, jo estic molt orgullós i crec que s’ha fet
molt bona tasca els darrers vuit anys, però, evidentment, no dic
que s'hagi fet tot, ni que s'hagi acabat de fer tot i, per tant, a
vostès encara els toca seguir fent moltes feines. I he intentat
que les meves preguntes fossin, precisament, amb aquest
tarannà, de saber com apunten certes polítiques els següents
quatre anys, i crec que, a més, les preguntes han anat en aquest
sentit. No sé si aconseguiré amb aquest aclariment que a la Sra.
Durán se li passi el descontent, però m'agradaria que així fos. 

Sí que he de dir que al Pla d'equipaments jo,
específicament, li he demanat a veure si mantendria el
finançament ja existent. Jo entenc tots els problemes que vostè
ha apuntat, a més, qualsevol persona que hem gestionat sabem
que la part d’execució i d'inversió es la part més difícil de
l'administració pública, de dur a terme, i és vera que,
darrerament, a més, hi ha hagut lligada a la inflació una
dificultat molt gran perquè l'augment dels preus ha fet que
s'hagin hagut de recalcular i que moltes vegades les licitacions
hagin quedat desertes o que s’hagin de replantejar. 

Pel que fa a la RESOGA, jo no li he demanat a veure si la
mantendria o no, perquè he escoltat a la seva primera
intervenció que sí que ho faria, jo li he demanat si la
modificaria en el sentit d'incloure-hi nous perfils, aquesta era la
pregunta específicament que jo li feia en relació amb la
RESOGA.

No m'ha contestat si...

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda un minut, Sr. Apesteguia.
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EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... si les declaracions de risc, lligades a la Llei de la infància, es
transferirien als municipis, conjuntament amb els consells,
aquesta feina.

Tampoc..., ha quedat pendent de resposta la pregunta sobre
si estava en marxa la subvenció per a les escoles d'estiu, tant
per a AMIPA com per a ajuntament de l'any 2024, perquè -
insistesc- és important que surti l'any 2023, que és una mesura
que precisament va molt en la línia de la conciliació a què vostè
ha fet referència i, especialment, en una comunitat autònoma
com la nostra, en què els mesos d'estiu moltes famílies fan feina
i que, per tant, necessiten aquests espais, que, a part, són de
creixement personal dels infants.

I pel que fa a la revisió de les lleis, en algunes li he demanat
a veure en quin sentit pensava modificar-les, perquè vostè ha
anunciat que hi hauria revisions, quan hi ha un canvi de majoria
política és el normal i habitual, però, evidentment, imagín que
en aquestes que vostè ens ha fet referència, que jo n’hi havia
demanat manco, vostè ha fet unes explicacions més àmplies de
lleis que es podrien modificar, en quin sentit, a grans trets -
entenc-, però, en quin sentit el seu govern planteja aquestes
modificacions?

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Apesteguia. Té la paraula ara la Sra.
Portaveu de Podemos, Cristina Gómez.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, tornaré amb el sensellarisme,
Sra. Diputada. Sí, la informació que jo tenia és que havia
arribat el final de legislatura i no hi havia hagut temps de
completar... Bé, jo tenc aquest projecte o proposta de llei
damunt la taula i, bé, de fet, el dia que em vaig entrevistar amb
la presidenta, la Sra. Prohens, també li ho vaig comentar; és a
dir, m'encantaria que poguéssim fer feina plegades amb aquesta
proposta de llei, òbviament, de la mà dels consells insulars. Jo
he impulsat la creació del primer centre de baixa exigència al
Consell de Menorca perquè ho tenia dins les meves àrees, per
tant, tenc molt clar que ha d’anar de la mà dels consells
insulars.

Però sí que faig una petició, diputada i consellera, per poder
fer feina plegades, és un tema que m’apassiona i que, a més, he
de dir que quan vens a Palma el veus, a la resta d’illes
l’intueixes, perquè el sensellarisme de cada illa -supòs que ho
sabeu- és molt diferent, el sensellarisme a una illa com
Menorca no es troba als pobles i a les ciutats, és a coves, és a
hortals, d’acord?, i, per exemple, el centre de baixa exigència
que s’organitza o que farem a Menorca té en compte una
necessitat, que es tenir un cotxe, per exemple. Vull dir que és
molt important incorporar els consells, sens dubte, perquè no
té res a veure Palma, i els caixers d'abans de Palma, amb el
sensellarisme de Menorca. 

Per tant, estam súper d'acord que s'hi ha de fer feina. Jo, si
us sembla bé, compartiré el darrer text que tindrem, que ha
d’incorporar les petites indicacions de la llei estatal d'habitatge,
que dona algunes indicacions i que el text que tenim és anterior
i, per tant, l’intentaré acabar d'implementar i el compartiré per
poder fer feina plegades i de la mà.

En el tema, Sra. Consellera, energètic, jo no sé si m'he
explicat bé o no l'he entesa jo a vostè, crec que m'ha contestat
respecte de les obres de millores d'eficiència energètica a
centres. Jo em referia a la pobresa energètica de les llars,
d’acord?, bé, que la formació de vegades són accions que no
tenen molt de cost, la formació en economia domèstica de
vegades permet no només millorar el confort tèrmic, sinó també
la factura, i em referia precisament al tema de les famílies i de
les llars. Però benvinguda sigui, òbviament, la rehabilitació
energètica dels centres públics.

I el darrer que volia comentar, bé, efectivament, Sra.
Consellera, té raó, és necessari un pla de xoc, jo he quedat
esgarrifada, la veritat, amb la informació..., que la intuïa, eh!,
perquè saps... la gent t’ho explica que està esperant, per tant, no
és una novetat, però bé, veure-ho amb dades i amb temps
requereix, efectivament, un pla de xoc. 

Jo també li voldria demanar, si no troba que també seria el
moment d'un pla de xoc d'ajuda a les famílies pel moment que
vivim de pujada de preus? Els aliments han pujat un 10,7%, el
preu del lloguer ha pujat també quasi un 40%, la compra
d'habitatge de segona mà un 20%, la tornada a escola dels
fillets té un cost que va entre 700 i busques i 1.000 i busques
euros, en funció dels fillets i, de fet,... bé, sembla ser que 8 de
cada 10 pares s'han d'endeutar per fer front a les despeses de
tornada a l'escola. 

I bé, i ara la rematada de la jugada, i està clar que aquí
concretament ningú no en té cap culpa, ningú concretament, tot
i que jo pens que el Banc Central Europeu avui ha tornat a fer
terrorisme financer, l’euribor es troba desmarxat, l’euribor
provoca que les hipoteques estiguin..., en qüestió de mig any o
nou mesos les famílies suporten 300 i 400 euros més per a les
hipoteques. 

És clar, tot açò sumat és la tempesta perfecta perquè
comencem a tenir una desgraciada i nova onada de
desnonaments, de lloguer i d’hipoteques. Li agrairia que
poguéssim fer feina plegats en un pla de xoc...

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut, Sra. Gómez.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ: 

... per ajudar les famílies.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. I ara acaba aquest torn, la Sra. Durán,
portaveu del Partit Popular. Moltes gràcies. 
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LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Moltes gràcies, presidenta. Hauré d’intentar moderar el meu
to, però en cap cas no estic enfadada, les persones que ja m’han
vist intervenir altres vegades ho saben, Sr. Apesteguia, i ara li
diria que no m’ha vist enfadada...

(Remor de veus i algunes rialles)

Bé... permeti’m aquesta mica de broma.

Sra. Consellera, li ho vull tornar dir, li ho vull tornar agrair
molt sincerament el to, el nivell de transparència que ha tengut,
tant en dades com en tot el que li han demanat, i l'esforç per
contestar la quantitat de preguntes que li han fet. Cada portaveu
té el seu estil, té la seva manera de dur aquest tipus de
compareixences, jo era més de l'estil, i ho he de dir, del Sr.
Apesteguia, perquè jo escoltava, apuntava i després feia un
caramull de preguntes, i és més almanco el que ha fet el Sr.
Apesteguia. Valor aquest tipus de comportaments davant una
compareixença, perquè crec que, primer, demostres un respecte
al conseller o consellera que et vol venir a explicar el seu
programa de govern. Hi haurà moltes comissions segurament
per fer política, però crec que aquesta no és una d’elles, i posar
com a tot d'una ja... com a targeta l'entrada començar a parlar,
perquè ho dus apuntat a un paper, parlar d'un escut social, quan
aquest escut social, les persones que ho vàrem sentir, es va dir
a un debat de la comunitat, a vuit mesos d'eleccions, on hi havia
tota una sèrie de mesures que estaven just destinades a diferents
col·lectius a un moment determinat perquè el 28 de maig
teníem les eleccions. 

Bé, idò, els ciutadans dia 28 de maig varen elegir una altra
opció política, varen donar una ampla majoria perquè el que
volien era un canvi, varen considerar que el canvi real era ara,
i per arribar a l’ajuda de tots aquests ciutadans varen elegir
unes altres mesures, que són mesures diferents de les que hi
havia anteriorment del govern d'esquerres. I ara els mateixos
que han perdut les eleccions volen que els partits que les han
guanyades continuïn amb les mateixes mesures que, primer,
varen ser les fracassades i, segon, no varen tenir el suport dels
ciutadans a les urnes. 

Ho dic perquè és ver -i vostè ho ha dit-, hem d'arribar més
aviat a la gent que ho necessita, hem d'enviar-ho d'una manera
transversal, hem de posar més doblers dins les butxaques dels
ciutadans que pateixen una inflació, i la de les Balears és la
pitjor de totes les comunitats autònomes, és la més elevada, tot
això és vera, i nosaltres tenim unes polítiques diferents, Sra.
Consellera. Es veu que hi ha portaveus que encara no se n'han
adonat. 

Evidentment, una d'elles ha estat abaixar els imposts i
assegurar que no es baixaran les partides econòmiques
importants en els pressuposts, i així ho veurem pròximament.
Però dins el nostre ADN, se’ns ha dit sempre, som un partit que
gestiona, que arriba, que fa una anàlisi i que posa damunt la
taula les mesures que duia al seu programa electoral, perquè sí
acomplim la paraula donada, amb tots, també amb els pactes,
només faltaria!, i que no renunciam a res del que han estat les
nostres senyes d’identitat.

I, evidentment, jo record que el juliol del 2019 es va haver
de tancar l'alberg de La Victòria, ens varen dir que en dos anys
l'alberg de La Victòria estaria obert, som el 2023, quatre anys
després, i no tenim l’alberg de La Victòria fet.

A l'any 2019 se’ns va dir que hi hauria un pla de conciliació
a les Illes Balears amb una dotació econòmica important i el
Pla de conciliació va arribar l'octubre del 2021, i ara han
començat a posar qualque mesura just abans d’anar-se’n, una
de les quals era la gratuïtat del 0-3, que ho ha hagut de fer el
Govern de Margalida Prohens i ho ha hagut de fer en aquesta
legislatura.

Es va dir a l'any 2019, se’m va dir a mi, a la mateixa
compareixença que vostè fa, que estarien acabades les obres
d'Es Pinaret en aquesta legislatura, i vostè el primer que ha fet
ha estat explicar totes les obres que es troben pendents d'Es
Pinaret. Es va dir que tendríem unes noves instal·lacions
millorades per a Es Fusteret, i que les nines les varen haver de
traslladar a un altre centre de manera provisional, però que dins
aquesta legislatura estaria acabat.

Se’ m va dir que aquesta legislatura s’apostava per la
igualtat, quan la Comissió de la Igualtat no es reunia des de
l'any 2021. Se’ns va dir que s’apostava per tots els nins i que es
donaria vital importància a la Llei de la infància, quan hem
tengut, i ho vull dir, perquè no ho havia volgut dir fins ara, uns
casos d'explotació sexual de menors tutelats en què no es va
actuar bé.

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut, Sra. Duran.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Moltes gràcies. I ni tan sols es va voler fer cap auditoria de
procediments, que suposava el mateix informe que s'havia
encarregat al consell insular i no es varen voler fer moltes
coses.

Per tant, jo estic convençuda que som davant d’una
consellera que, amb totes les línies que vostè ha dit avui
d'actuació, hi posarà ganes, hi posarà moltes hores de feina, hi
posarà sensibilitat, retrà comptes amb transparència, n’estic
convençuda, però sobretot vostè i tot el seu equip hi posaran
gestió.

Tendrem molts de dies per parlar-ne en endavant, però sí
que li puc dir, Sra. Consellera, que hi ha un tema que em
preocupa molt, que vostè ha dit aquí, el tema de la discapacitat.
La portaveu que li parla, vaig demanar aquestes dades i em
deien que, com a màxim eren set mesos, i resulta que no són set
mesos, i són disset mesos. I he de cercar, perquè ara ho cercaré,
la darrera informació que em va passar a la Conselleria de
Afers Socials, que ara veig que també ens enganyaven. Això sí
que em sap greu, perquè vostè i jo hem reunit als nostres
despatxos moltes famílies desesperades en espera de la
valoració de discapacitat. I jo em vaig reunir amb un matrimoni
que esperava la valoració de discapacitat per comprar un cotxe
adaptat i tenir una disminució de l’IVA que havia de comprar,
que si ja tens aquesta valoració és 0.
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Per tant, parlam que darrera de cada una d’aquestes
persones hi ha un drama personal.

I gràcies, Sra. Consellera, per dir què farà un pla de xoc
amb això. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Durán. Així hem acabat el torn de rèpliques i
contrarèpliques de tots els portaveus dels partits, i ara torna
tocar el torn a la Sra. Consellera, la Sra. Catalina Cirer.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. De cap de les maneres, Sr.
Lamin, jo no consentiré que vostè parli de l'Institut de la
Dona...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., m'és igual si utilitza paraules d'altres grups, com a “un
xiringuito”, bé, no, no, per respecte no a l’institut, ni a la seva
directora, ni a mi, que en som la consellera, per respecte als
professionals que hi fan feina i a totes les dones que atenen. Per
tant, crec que no ha de ser així.

El tema de les banderes, a mi em va bé el tema de les
banderes, el Sr. Apesteguia ho sap que a mi em va bé el tema,
permeti’m que en aquesta... -ja sé que al Diari de Sessions
quedarà molt malament, perquè jo que me’ls llegesc, i tots som
molt seriosos, si jo ara dic segons quina expressió, llavors
queda de per vida i queda molt malament, Sr. Apesteguia-  però
vostè sap que a mi em va bé això de les banderes, i em va bé si
celebram un dia i és un dia especial i és el Dia de l'Orgull, en
parlarem, perquè ens hem centrat en aquest, LGTBI, que es
pengi o que no es pengi, però també per respecte al col·lectiu
i per respecte a la ciutadania.

Però jo, per exemple, i vostè ho ha dit, jo som creient, bé,
però..., i me molesta que tal vegada el Dia del Corpus no es
pengin els domassos, per respecte als que som creients i som
del Corpus. Banderes, totes i en tots els casos, vull dir, cap
problema!, per respecte a la pluralitat, a la diversitat, a la
multiculturalitat, a la llibertat religiosa, bé, al que sigui, per
tant, ni m’ofèn una ni m’ofendrà mai l’altra, perquè crec que
tots estam cridats a conviure i tots ens hem de respectar i hem
de celebrar, amb orgull, el que som i com som. I, per tant, les
institucions hi són també per recollir aquests sentiments dels
col·lectius i dels moments de celebració.

No, ja està, ja sé..., però li parl a vostè, no sé perquè, però
el Sr. Lamin ha tret aquest tema, però perquè sé que vostè...,
però li he dit que vostè m’entendrà per això de les banderes.

Vàrem convocar, Sr. Lamin, la Comissió d'Igualtat, feia dos
anys que no es convocava, per tractar un tema que ens
preocupa i ens ocupa, que és el tema d'agressions sexuals, i les
agressions sexuals s'han produït a diferents àmbits, s'han
produït a les festes populars, s'han produït... a les més
tradicionals, a les neofestes, ara que s’usen, i s'han produït amb
diferents tipologies: de manera individual, però també la

coneguda amb la tipologia de manada a establiments turístics.
Per això ho vàrem proposar, no perquè sigui un problema ni de
marca turística ni res, sinó simplement perquè és una realitat
que vàrem trobar que es produïa, i, com deia la Sra. Gómez,
actuem amb prevenció, s'ha produït dues vegades, evitem,
intentem evitar o procurar que no es produeixi la tercera. I per
això va ser una reunió molt profitosa, varen venir gent de tots
els estaments, des del judicial, de la Delegació del Govern,
Forces i Cossos de Seguretat, diferents conselleries,
evidentment de l’Institut Balear de la Dona, i crec que es varen
treure unes conclusions profitoses per abordar aquesta
problemàtica. Hi haurà un acta i es posaran damunt la taula les
mesures que es varen acordar, que jo ara no les tenc presents,
però que ens poden sol·licitar l’acta d’aquesta reunió i les
mesures que es varen acordar i, gustosament, la donarem.

Posarem en marxa programes transversals d'educació i
equitat i desenvoluparem eines contra la discriminació per
diversitat sexual i gènere, amb propostes que promoguin la
igualtat social del col·lectiu LGTBI, i dispensarem les mesures
precises per a les víctimes d’odi. Crec que és important revisar,
com deia, el Pla estratègic, les mesures que contempla, el que
ha complert o no, però també crec que és important posar en
marxa tots aquests programes transversals i també d'Educació
per actuar contra les actuacions que hi pugui haver contra
aquest col·lectiu.

Els centres de crisi no han arribat, perquè hi ha hagut una
pandèmia, bé, una pandèmia... l'any passat ja no tenia molta...,
jo no dic que el 2021 es posassin en marxa automàticament,
però durant tot el 2022? No varen... res, tenien els doblers,
varen arribar els doblers, només faltava un poquet de voluntat,
bé, i la pandèmia... hem continuat la vida amb la pandèmia,
amb limitacions, però tothom ha seguit gestionant i ha seguit
fent la seva vida. Per tant, pot ser una causa, jo no li dic... pot
ser una causa, però em sona més com un intent un poc de
justificació, un poc...

Jo estic molt contenta que la Sra. Durán sigui aquí, sí, i no
li he contestat, després però li contestaré, ara, en acabar, sigui
aquí, sigui companya meva de grup i pensem el mateix, o sigui
que de les seves expressions, per no repetir-me, les digui ella,
però no és que contesti per mi, sinó que simplement tenim una
unitat de criteri en molts de temes i ella se m'ha avançat i, per
no repetir, he aprofitat i he fet ús de les seves paraules. Per tant,
moltes gràcies, Sra. Durán. Una altra vegada ho repetiré,
reiteraré els seus arguments, perquè el Sr. Lamin estigui content
i no s'enfadi.

Fons europeus. Ai!, com ens hagués agradat que els fons
europeus estiguessin en un nivell d’execució com pertoca, això
ja ha escapat de la nostra conselleria i de totes les conselleries,
i ha passat a un estat superior, que és la Conselleria d'Economia
i Hisenda, que ha d'estructurar a veure què fa amb la no-
execució de projectes de fons europeus.

És vera, nosaltres no hem fet una roda de premsa com en el
Consell de Mallorca, però tenim molts projectes de fons
europeus amb dotació econòmica, tenim la dotació, però el
programa en si no s'ha mogut una passa. Més o manco com els
centres de crisi, potser també als fons europeus la pandèmia els
ha afectat i no poden avançar. Però i quantes vegades ens hem
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reunit amb el ministeri? No, no ens ha cridat encara el ministeri
per reunir-nos, ni ens ha dit res, nosaltres esperam. Ara és un
poc difícil també reunir-se amb ministeris, perquè tot està un
poc embullat, però nosaltres el que esperam i desitjam, i és la
nostra petició, però no la fem nosaltres, perquè ja hem dit que
és un tema que transcendeix, pel volum d'importància i de
dificultat i de problemàtica, transcendeix la mateixa conselleria,
i hi ha una direcció general específica de Fons Europeus a la
Conselleria d'Economia i Hisenda que supòs que serà
l’interlocutor amb el ministeri, nosaltres esperam que, surti el
Govern que surti, ens pugui donar una pròrroga i posar-nos les
piles tots, i els demanarem ajuda a tots vostès, a tots els que
siguin aquí i a tots els que ens puguin ajudar, perquè els
projectes que es troben en els fons europeus puguin ser una
realitat. I, per tant, demanam, demanaríem que fos possible
aquesta pròrroga, que anàs més enllà d’aquest 31 de desembre.

Si surt un govern favorable a vostès, idò jo li demanaré que
em doni la mà i mediació, perquè aquesta reunió que puguem
tenir amb el ministeri sigui més fàcil, que sembla que vostès ho
tenen més fàcil, encara que nosaltres no tiram la tovallola.

I és evident, jo no reneg, i he començat la meva intervenció
donant les gràcies a la Sra. Santiago, al traspàs que vàrem fer.
Jo, moltes coses de les que hem trobat, evidentment, no direm
que les hem fetes nosaltres, si anam a inaugurar d'aquí dos
mesos una residència, evidentment, el mèrit és de l'equip
anterior, que ha estat qui l’ha planificada, la duta a terme i no
ha pogut entregar les claus, però el mèrit és seu. D’això se’n
diu lleialtat institucional, i jo he procurat no faltar mai a aquest
principi de lleialtat institucional, i no em sap gens de greu, gens
de greu, reconèixer els mèrits de les coses ben fetes, encara que
siguin de membres o dirigents d’altres partits polítics. En això,
el Sr. Apesteguia també em coneix un poc, i també el Sr.
Buades i ho saben això.

El Sr. Buades ha fet una sèrie de precisions i jo crec que és
important que les lleis que es millorin idò tendran l’empremta
o el tret ideològic propi del Partit Popular, en aquest cas, i allà
on faci falta, allà on es requereixi també, supòs que la
tramitació d'una llei sempre passa pel Parlament i tendrà les
empremtes que siguin, però les iniciatives tendran l’empremta
del Partit Popular.

Li agraesc al Sr. Apesteguia l'afirmació que ha fet de
reconèixer que no ha vengut a fer una intervenció destructiva,
li agraesc el to, però els agraesc a tots els portaveus que han
participat el to de les seves intervencions. Jo crec que és molt
important que des de l'oposició se sigui exigent, però es pot ser
exigent amb educació i es pot ser exigent amb bones formes i,
per tant, l’exigència sempre, encara que em toqui un poc, els
l’agrairé, perquè l’exigència ens farà, tant a mi a com als
membres de l’equip, fer millor feina, fer-la més bé, fer-la amb
més cura i caure en aspectes i detalls que tal vegada per
nosaltres mateixos no hi cauríem, i vostès contribuiran que ho
facem.

Jo li reconec que s’ha fet molta tasca, molt desplegament
normatiu, molta planificació, molts plans d'infraestructures, i
tot això requereix als que arribam nous fer-nos-hi, assentar-nos,
pair-los i quan tot això està acabat veure cap on pren la

situació, també dels serveis socials, la situació dels ajuntaments
i la situació assistencial, necessitam fer aquesta asseguda.

Sí que és vera que l'execució en inversió és molt difícil i
continuarà essent difícil, i tenim tota una sèrie d'infraestructures
que no han començat i requeriran tota una revisió i sortiran
molt més cares del que s'havia planificat en aquell moment. I
haurem de tenir capacitat, com a govern i com a conselleria, per
fer front a aquest encariment de preus.

El perfil de la RESOGA, jo no sé si hi ha un perfil de
RESOGA, però, si no, crec que la RESOGA es pot mantenir
com està, però mirar amb uns altres ulls, i això ho sap bé el
director general, que ve del tercer sector i té aquesta sensibilitat
especial. Què vull dir amb això? Vull dir que hem de tirar com
a canyes a la gent de la RESOGA o donar possibilitats a gent
de la RESOGA -per això ens servia molt bé la Renda Mínima
d’Inserció, ara no la tenim-, però dins el col·lectiu RESOGA
hem de mirar de donar oportunitats. Vull dir que si podem
treure, dignificar, insertar en el món laboral, persones que són
RESOGA, bé, doncs ho facem, no hem de perdre aquesta
oportunitat. Com ho farem? No ho sé, estam amb això, però
això no sé si són nous perfils, però crec que és reforçar la feina
i la labor i l'aportació de la RESOGA a la nostra societat i als
col·lectius dels més vulnerables.

Declaracions de risc als municipis, em passa una nota, però
jo record de la legislatura que era al passat IMAS, ja s'haurien
d'haver transferit als ajuntaments a l’anterior legislatura; es
tracta el tema als diferents ajuntaments, però és un tema molt
difícil, molt difícil, vostè ho sap, Sr. Lamin, que ha estat a
l’IMAS, si les declaracions de risc ja són difícils per dur a
terme per part d'una institució supramunicipal, una institució
insular, com és un consell, que té una distància sobre la
població, sobre la família, la que ha de fer la declaració de risc,
passin aquesta declaració de risc a un municipi on els tècnics
que han de fer aquesta declaració de risc, que el batle s’ha de
topar amb la família amb la qual ha de declarar de risc pels
carrers del poble. I el Sr. Apesteguia també em diu..., ho entén
també. Te toca, vull dir, és una responsabilitat que toca i s'ha de
fer molt ben fet i s'ha de fer, sobretot, amb el consentiment o
l’acord dels ajuntaments, i s'ha de fer ben feta aquesta
declaració de risc.

Quant a subvencions a (...) escoles d'estiu és un tema que ho
tenim, bé, per parlar no, per treballar, per fer veure com fem les
convocatòries, perquè jo encara tenc l'esperança que segons
quin tipus d’aquestes convocatòries de subvencions Educació
en vulgui prendre part, però em sembla que són un poc
refractaris a fer segons quines coses, que ells consideren que és
d’àmbit social. Però, bé, nosaltres hi fem feina i nosaltres, amb
molt de gust, ho posarem en marxa.

El sensellarisme, Sra. Gómez, a mi m'ha preocupat sempre,
entre d'altres coses perquè són de Palma, visc a Palma, visc al
centre de Palma, i em trob amb moltes situacions, de fet, tenc,
som amiga, per dir-ho de qualque manera, de qualque persona
de carrer amb la qual tens una relació de veure-la cada dia, i em
preocupa i m'arriba a molts de moments. Crec que hi hem de
fer feina i crec que si, a nivell normatiu, hi ha una llei a
impulsar, aquí, aquesta casa pot ser un bon lloc, i jo em
compromet a participar-hi, i la Sra. Durán crec que també es
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compromet a participar-hi com a grup polític del Partit Popular,
i la resta de grups també.

I celebr que vostè impulsàs un centre de base d’exigències
al Consell de Mallorca, perquè jo crec en els centres d'inclusió,
que tenguin un mínim d’exigència, però també crec que són
imprescindibles els de baixa o nul·la exigència, perquè són
imprescindibles per lluitar contra el sensellarisme.

La pobresa energètica. Tenim lluita contra la pobresa
energètica també d’ajudes, podem fer plans d'ajudes als
subministraments i que les persones puguin arribar a final de
mes. La formació en economia domèstica no sé com l’hauríem
d'enfocar, però potser es podria posar, no com a un requisit,
però, si no, com una valoració positiva a l’hora de donar una
ajuda, ara que ens trobam tant en requisits, i si requisits, i si
mèrit, posar-la com a un mèrit a l’hora de rebre les ajudes,
poder tenir una formació en aquest sentit.

Els comunicarem i farem feina amb el pla de xoc de
discapacitat.

I nosaltres també pensam, estam ara amb l'elaboració dels
pressuposts i pensam que hem de ser capaços també de fer una
línia d'ajudes a les famílies per la difícil situació de pujada de
preus. No sé com enllestir la convocatòria, no sé si serà
econòmica o si serà mitjançant unes targetes que puguin ajudar
a la compra d'aliments, però és una feina que la tenim en marxa
de cara a l'elaboració de pressuposts. 

A la Sra. Durán no li he contestat, però és evident que li
vull agrair, així com a la resta de persones del Grup del Partit
Popular que són aquí, a tots vostès també les seves paraules, les
seves interpretacions, però d'una forma molt important a la Sra.
Durán, que ha reforçat molts dels arguments que s’han posat
damunt la taula, n’ha matisat d’altres i en moltes qüestions m'ha
demostrat que té un coneixement fins i tot més acurat del que
jo pugui tenir en moltes matèries.

Per tant, voldria agrair-los a tots, a l’equip no us he d'agrair
res perquè us pertoca ser aquí i quedar a disposició de tots
aquests senyors i senyores que són aquí i de tots els que formen
part dels seus partits a l’hora que us demanin qualque cosa,
perquè nosaltres hi som per servir els ciutadans, però també per
retre compte a aquest parlament. Sra. Presidenta, ho ha fet
vostè molt bé i els dos vicepresidents també, i els vull agrair a
tots la feina d'avui horabaixa a aquesta compareixença.

Tot sols nosaltres no ho podem fer, la responsabilitat de
gestió és nostra, és vera, dèiem: hem guanyat les eleccions, ho
repetim, hem guanyat les eleccions, la gestió és nostra, però en
moltes en moltes qüestions sí que m'agradaria anar de la mà de
tots vostès perquè crec que podem arribar més enfora i podem
arribar, sobretot, a solucions més bones, més efectives i més
perdurables en el temps per als col·lectius als quals ens devem,
que són per a nosaltres molt importants, anava a dir el més
important, no, perquè tots són importants, però els col·lectius
vulnerables i els que ens pertoquen a nosaltres com a
conselleria són molt importants, perquè de vegades només ens
tenen a nosaltres perquè mirem per ells i no d’altres i, per tant,
ens hi hem de mirar un poquet més que en altres qüestions. 

Per tant, moltíssimes gràcies per aquesta compareixença i
també per l'esforç de futur que ara, en aquesta legislatura que
fa poc que ha començat, puguem dur endavant.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Consellera. Una volta acabat el debat,
volem agrair la presència de la Sra. Consellera aquí present. I
jo també li vull agrair el to conciliador i un to empàtic
totalment que ha tingut, tots els portaveus també, però
permeteu-me, que la consellera ha tengut un to molt empàtic i
també li ho vull agrair.

Moltíssimes gràcies a tots.

I, si no hi ha res més, aixecam la sessió. Gràcies.
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